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מצורף מדי 

שבוע למנויי 

חוברת

'כל העלונים'

ראיון ייחודי שנעשה עם הרב מפוניבז', הגאון רבי יוסף שלמה כהנמן זצ"ל, על החפץ חיים
ת" )ויקרא ז', ב'( טֹּ יאֵי הַמַּ "הֵם נְשִׂ

ילמדנו הרב משהו מרוב מעלתו והוד תפארתו של החפץ חיים!
)מתרגש(: החפץ חיים, כל-כולו היה תורה. כל תנועה, כל אמרה, כל צעד 
ושעל וכל ניד- עפעפיים. הכל היה תורה. ומה יש לי לספר? אמת, כי רגיל 
אני לספר "מעשה'לך" משל החפץ-חיים. לעת כל הזדמנות נאותה, צף ועולה 
נזכר באיזה  ומורי, זכר צדיק לברכה. וכשאני  בזיכרוני דיוקנו של רבי 
"מעשה'לה" אני מספר זאת, משום שבכל סיפור צפון לקח רב בתורה ובמוסר, 

בהתנהגות ובמידות דרך-ארץ. כל מעשה'לה שווה הון.
את החפץ-חיים הכרתי היטב עוד בטרם ראיתיו בעיני. הדבר היה כך: 

בישיבת טלז למדתי כשבע שנים. 
דיוק:  ליתר  או  עברתי,  משם 
הועברתי, לנובהרדוק. והנה נקלע 
נובהרדוק רבי אלחנן  לישיבת 
ווסרמן, שהיה תלמיד ותיק בראדין. 
גם ר' אלחנן חי את סערות הדור, 
ונמשכתי אחריו אל החפץ-חיים. 
משהגעתי אחרי טלטולים ארוכים 
לעיירה זעירה זו, ראדין, פניתי 
היישר לביתו של החפץ-חיים, כי 
כך נדברתי עם ר' אלחנן. ואז היתה 
לי ההפתעה הראשונה  נכונה 

והמרעישה:
זה שום דבר  בעצם, לא היה 

יוצא מן הכלל - אצל החפץ-חיים, אך ליבי הלך אחר זה שבי. נתקשרתי 
אליו בכל נימי נפשי עוד בטרם חזיתיו. בשל מה? בשל דבר פשוט, לכאורה. 
משנכנסתי לחדרו הדל, קיבלתני הרבנית וביקשה ממני שאחכה קצת. והנה 
עולים באזני מן החדר הסמוך קולות של בכייה כובשת וקורעת לב. נזדעזעתי. 
בשל מה הבכיות? ומי הבוכה? ומה שהפליאני ביותר, שהרבנית, אשת החפץ-

חיים, לא התפלאה לגמרי. הבכיות נתגברו ולא ידעתי את נפשי. "מה קרה?", 
לא יכולתי עוד להתאפק. הרבנית משיבה לי בלחש, בקול רווי צער: "יש 
אישה המקשה ללדת, וצריך לבקש רחמים בעדה!...". מששמעתי הסבר זה 
כמעט שבכיתי מרוב התרגשות. בו ברגע גמרתי בליבי: לא אזוז! – באם החפץ 

חיים יודע כך להתייפח ולהתחנן בעד מקשה לילד, אז לא אזוז מכאן...
דרך אגב- כאשר הזכרתי פעם מעשה'לה זה באחת הדרשות שלי, נתעורר 

אחד מן השומעים וקרא בקול נרגש: "אם המעשה אירע בראדין בשנת תרס"ז, 
אז זה אני הקטן, שנולדתי אז! משנות ילדותי זכור לי, שבשעת לידתי היה 
המצב של אמי לאחר יאוש ממש, ורק בזכות תחנוניו של החפץ חיים אירע 

הנס!..".
זה בכלל דבר מופלא, כאשר מספרים בציבור מעשים נפלאים על החפץ 

חיים, יש שאנשים מן הקהל באים להוסיף עליהם כהנה וכהנה.
על יחסו האבהי של החפץ חיים לתלמידיו, שום סיפור לא יצליח לתאר 

ולמצות זאת כהוגן.
אני הכרתי את החפץ חיים בשנות זקנותו וחולשתו. ואילו בראדין התהלכו 
אגדות ממש לאין ספור, על מידת חיבתו והתקשרותו אל 
כל תלמיד ותלמיד לחוד, ועל מידת חרדתו ומסירות- נפשו 

למען הישיבה בכלל.
כיצד אפשר לתאר זאת בשביל בני הישיבה של היום? 
- ישיבתו של החפץ חיים נחשבה בין הישיבות הגדולות 
בליטא. אבל במשך שנים רבות נערכו הלימודים והשיעורים 
בתוך ה"קלויז" של העיירה. ואז היה "עסק" גדול עם 
ה"שטנדערס". לכל בעל-הבית נודע בעיירה, היה "שטנדער" 
במקומו הקבוע. ותלמידי הישיבה רגילים היו להסיט את 
"השטענדערס" ממקום למקום. או שחיפשו פינה נוחה, 
או אור מתאים ללימוד, או משום שלמדו בחברותות וריכזו 
כמה "שטענדערס" ביחד. ומכיוון שבעלי–הבתים הקפידו 
על כך, הטיף החפץ חיים מוסר לתלמידיו: "הרועה בהמה 
דקה פסול לעדות", כך היה טוען, משום שחשוד על הגזל. 
וגם זה "אבק של גזל", כאשר בני הישיבה עושים עם ה"שטענדערס" של 

בעלי-הבתים נגד רצונם...
ומה עשה עוד החפץ חיים? הוא היה טורח בעצמו, בכל לילה בשעת חצות, 
לכבות את המנורות של ה"קלויז", כדי שהתלמידים ילכו לישון, ואז הוא 
בעצמו היה מחזיר את ה"שטענדערס" למקומותיהם. כך שבעלי-הבתים 

שהיו משכימים לתפילה מצאו הכל בסדר גמור...
וזאת לדעת, כל יום וכל רגע בחיי החפץ חיים, היו קודש לתורה ולעבודה 
ולגמילות-חסדים. הוא הרבה לעסוק במעשי-חסד, ואחד מספריו נקרא 
"אהבת חסד", אבל כאשר צריך היה לנזוף בציבור, היה נוזף באופן כזה עד 
שצמרמורת עברה בעצמות. ומעשה שהיה בשעת מחלוקת גדולה שפרצה 

בראדין.

"בנידון זה מקנא אני בחסידים... בדרך כלל אינני מתחרט שאינני חסיד, 
אולם עלי להודות, כי יש אצל החסידים כוחות נפשיים, ואילו הייתי חסיד, 

ודאי שלא הייתי נחפז אז להיפרד מאת החפץ-חיים על אף הפצרתו"...

המשך בעמוד 8 <<<

ציור: יואל וקסברגר
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מרן בעל 'שבט הלוי זצוק"ל, מספר מה למד ממרן האדמו"ר בעל ה'אמרי אמת'
טּתֹ" )במדבר ז', ב'( יאֵי הַמַּ "הֵם נְשִׂ

סדר יומו של רבינו באותן שנות עמל והתמסרות לתורה, בימי הבחרות 
בישיבת 'חכמי לובלין', החל בשעה שתיים לפנות בוקר. אז הוא קם לעבודת 
בוראו. את הסיבה לקומו לעבודת הבורא בשעה כה מוקדמת, סיפר בנו 
הרה"ג רבי בן ציון שליט"א. היה זה בעקבות הנהגתו של האדמו"ר האמרי 

אמת מגור זצוק"ל, ומעשה שהיה כך היה:
אבא סיפר כי זכה לראות את הרבי ה"אמרי אמת" מגור זצוק"ל בווינה, בימי 
הכנסיה הגדולה השניה שהתקיימה בווינה תרפ"ט )אבא היה אז בן שש עשרה(, 
כאשר התארח בביתו של רבי משה שרייבר, נכד מרן ה"חתם סופר" זי"ע, שהיה 

מחשובי חסידי גור. את אבא הפליאו שני דברים שראה אצלו:
הדיוק המופתי בזמן של מרן ה"אמרי אמת": עמדו בתור יהודים נשואי 
פנים, וגם אבא המתין בסבלנות לתורו. והנה הגיעה השעה תשע וחצי בלילה. 

יצא הגבאי והודיע כי תם 
ונשלם להיום. הדלת נסגרה 
והרבי פנה למנוחת לילה. 
האורחים הווינאים התפלאו 
עד מאד. הגבאי הסביר 
להם כי הרבי נוהג לפנות 
לישון מוקדם בשעה עשר 
בערב, כדי לקום בשעה 
שתיים לפנות בוקר לעבודת 

בוראו.
רבינו גמר אז בדעתו, כי 
אם הרבי מגור אשר לשמו 
ולזכרו חלים כל יהודי תבל, 
מסיים את סדר יומו בשעה 
כה מוקדמת, ומתחיל בו 
אור  כבר קודם  למחרת 

הבוקר, אות הוא כי כך היא דרכו של עובד ה'. מני אז, הפכה מתכונת זו 
לסדר יומו, בה נהג בעקביות משך יותר מתשעים שנה, למעט מקרים חריגים 

כמובן...
לעת זקנותו של רבינו, הגיעו לפניו נכדי רבי משה שרייבר, שאצלו התאכסן 
בזמנו רבינו האמרי אמת, וסיפר להם כי היה במעון זקנם רבי משה, בווינה, 
בעת שהתארח שם ה"אמרי אמת". "ראיתי שם הנהגה טובה אצל הרבי, 
להקדים לפנות לשינת הלילה, למען השכים קום, וקבלתי אז על עצמי הנהגה 

טובה זו, והנני נוהג בה מאז ועד היום הזה".
ואכן מאז היה רבינו הולך לישון כל לילה בשעה עשר בערב, וקם בשעה 
שתיים לתלמודו. כך מידי יום ביומו. גם במוצאי שבתות. גם כאשר חבריו 
בישיבת 'חכמי לובלין' היו יושבים סביב שולחנות ערוכים בסעודת מלווה 
מלכה, ורבינו המהר"ם היה מיסב עימהם ומספר להם סיפורי חסידים שעה 
ארוכה, לא היה רבינו מאריך שבת. היה נוהג לאכול כזית חלה כדי לצאת 
ידי חובת מלווה מלכה, וממהר לעלות על משכבו, כי בשעה שתיים כבר נהג 

לקום וללמוד.
פעם עבר המהר"ם בבית המדרש בשעה שתיים וחצי לאחר חצות, והנה 
הוא רואה את התלמיד מווינה ההוגה על תלמודו. פנה אליו הרב מלובלין 
ואמר לו: ראה כמה אתה משחיר עצמך על דברי תורה! השיב התלמיד 

בחריפות לשונו, ואמר מיניה וביה: "אכן, שחורה אני ונאווה"...
אף פעם רבינו לא ישן בצהריים, ולעולם לא הצליח להבין כיצד ניתן סתם 
כך לנוח באמצע היום ללא כל סיבה רצינית של חולי, או משהו בדומה. 
בהזדמנות אמר לנכדו הרה"ג רבי ישראל שטיינמץ שליט"א, כי בחמישים 

שנות חייו הראשונות התרגל שלא לישון באמצע היום, ואח"כ זה כבר היה 
לטבע שני שלו עד שהוא אינו מסוגל לכך.

שנים אח"כ זזו הארבע שעות, בערך משעה שתים עשרה עד ארבע בבוקר. 
כך מידי יום ביומו במשך עשרות שנים. רק כאשר הרופא פקד עליו לנוח 
יותר ביום, הסכים לישון עוד שעה אחת ביממה, וזאת יש לזכור, כשמדובר 
היה ביהודי בן מאה שנים, העמל ללא לאות יומם ולילה, ועל כתפיו מונחות 
שאלות חמורות וכבדות משקל מכל העולם היהודי. זאת מלבד כמובן מסירת 

שיעוריו וסדריו בישיבה ובפני בעלי בתים מדי יום ביומו.
תלמיד רבינו, הרה"ח ר' חיים יהודה ברנט שליט"א, מספר כי בעקבות זאת, 
גם הדריך רבינו את תלמידיו האברכים אשר שיחרו פניו לקבל הנחיות לחיים 
של תורה. והתווה בפניהם עיקרון בסיסי: לפנות לישון מקודם, כדי שיוכל 

לקום מוקדם לעבודת הבורא.
רבינו התבטא פעם ואמר: "אני יודע שיש אנשים שקוראים לי 'פוסק 
הדור' ואין ניחא לי בכך. אבל בדבר אחד אני מוכן שיקראו לי 'פוסק 
הדור' - כדי לעשות תקנה שיגמרו את השמחות מוקדם, וכל היום 
למחרת לא יהרס - בשביל זה אני מוכן שיקראו לי 'פוסק הדור' רק 

שישמעו לי"...

לגמור ש"ס באשמורת הבוקר
פעם סיפר רבינו לאחד מתלמידיו, ששאלו איך רבינו זכה לכזו ידיעת 

המופלאה בכל חלקי התורה הקדושה:
סיפר לו רבינו שעמל על כך רבות, את תמצית דם לשדו נתן בשביל 
תורה. הוסיף רבינו וסיפר באותה הזדמנות, שבישיבת 'חכמי לובלין' 
היתה התמדה נוראה, ובעקבות זאת בחורים לא אכלו ולא ישנו כדבעי 

עד שהיו בחורים שנפלו למשכב רח"ל.
החליט המהר"ם שפירא לסגור את האורות בישיבה, כל ערב משעה 
אחת עשרה עד חמש בבוקר, כדי שהבחורים יאלצו לתת מנוחה לגופם. 
והנה רבינו, שנפשו בערה באהבת תורה וכמהה להגיע לגדלות בתורה, 
נוהג היה לפרוש לשינה בשעה עשר, ולקום בשעה שתיים לפנות בוקר, כדי 

להתמיד בתורה הקדושה.
אולם כיון שלא היה אור בישיבה, נאלץ רבינו למצוא מקור אור כדי ללמוד. 
חיפש ומצא, שבפרוזדור של הישיבה השאירו אור קטן דלוק, למען לא יכשלו 
הבחורים בלכתם בחצות הלילה. התיישב שם והחל ללמוד את הש"ס כסדר, 

והספיק בשנות לימודיו בישיבה, לגמור שלוש פעמים את כל הש"ס...
זו העובדה בפשטות האופיינית לו: "אם  - "נו", סיים רבינו ואמר על 

משקיעים זוכים בחסדי השי"ת גם לדעת"...
בדומה לזה סיפר הרה"ג ר' שמואל דוד הכהן פרידמן שליט"א )"מצווה 
ועושה" ח"ב, ע' תרצ"ד(: "לפני כחמש עשרה שנים, זכיתי לארח בביתי את 
מו"ר הגאון בעל 'שבט הלוי' לסעודת מלוה דמלכה, ולכבודו של הגאון קראתי 
והזמנתי אלי ידיד נאמן שלי, שיבדלח"ט הגה"צ ר' דוד צבי מאיער זצ"ל, 

ראש ישיבת 'סטעמפארד'.
"לפני שהגיע הגאון בעל 'שבט הלוי', התכונן הרב מאיער לקדם פניו 
בחבילות שאלת וקושיות בסוגיא שלמד, וזכורני שכאשר הציע לפני הגאון 
בעל 'שבט הלוי' את שאלותיו, בכל שאלה שהציע, מיד פתח הגאון פיו 
בחכמה והחל מרצה תשובתו בבקיאות נפלאה כמעין המתגבר, מכל מקום 

שמוזכר ענין זה בש"ס ובראשונים.
"אח"כ הרהבתי עוז, ושאלתי אותו מהיכן זכה לכל כך הרבה אוצרות של 
תורה והשיב לי, עשרות בשנים קמתי בעוד לילה ולמדתי מסכת אחר מסכת 

עם הראשונים"...
)מתוך הספר 'ולא שבט הלוי בלבד'(

רבינו התבטא פעם: "אני יודע שיש אנשים שקוראים לי 'פוסק הדור' ואין 
ניחא לי בכך. אבל בדבר אחד אני מוכן שיקראו לי 'פוסק הדור', כדי לעשות 
תקנה שיגמרו את השמחות מוקדם, וכל היום למחרת לא יהרס - בשביל זה 

אני מוכן שיקראו לי 'פוסק הדור' רק שישמעו לי"...
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מהליכותיו המופלאות של גאב"ד טשעבין זצוק"ל 
ית אֲבתָֹם"  )במדבר ז', ב'( י בֵּ רָאֵל רָאשֵׁ יאֵי יִשְׂ "נְשִׂ

'למה אתם באים כל כך מאוחר בלילה?'
כותב הג"ר שלום שבדרון: 'זכורני, שבוקר אחד נתעוררה אצלי שאלה קשה, 
היה זה לאחר שגמרתי תפילת ותיקין כמנהגי, אמרתי בליבי אכנס לרב 
מטשעבין ואפרוש בפניו את השאלה, רבינו היה אז בערוב ימיו וחששתי 
שמא הוא ישן. לכן, דפקתי על הדלת קלות, ורבינו השיב בקול שאפשר 

להיכנס.
כשנכנסתי, ראיתי שולחן מלא ספרים והוא שקוע בים התלמוד. פרשתי 
לפניו את השאלה, וענה לי מה שענה. כשפניתי ללכת פנה אלי רבינו ואמר: 
'נכון ר' שלום, היתה לכם שאלה בהלכה, אבל למה אתם באים כל כך מאוחר 
בלילה?' וכשאמרתי לו שאני לאחר תפילת שחרית נדהם, הוא לא הרגיש 

שעבר עליו כל הלילה בחטף.
מדוע 'נרדם' רבינו באמצע ביקור הרב בביתו

פעם ביקר אצל רבינו רב מארצות הברית והחל מספר לו על חסרונות אנשי 
קהילתו ועל צרות שסובל מהם. באמצע דבריו הבחין שרבינו נרדם, וחיכה 

ניגש  שיתעורר. כעבור זמן מה כשראה שאינו מתעורר, 
למקורבים ואמר להם: 'כנראה הרב זקן וחלש, ואין ביכולתי 
לחכות עד שיתעורר', ועזב את הבית. תיכף כשהלה עזב 
התעורר רבינו וחזר לתלמודו. בני הבית הבינו היטב שהוא 
לא נרדם לרגע ורק רצה שהלה יפסיק לדבר לשון הרע, ולכן 
עשה את עצמו כנרדם, בכדי שהאורח יעזוב את הבית מבלי 

שיאלץ להעיר לו ולפגוע בו.
פעם בעת שהוריד אחד מבני ביתו את הספרים בלילה 
משולחנו לסדרם ביקשו רבינו להשאיר את הספר 'חפץ חיים' 
על השולחן באומרו: 'צריך פעם לדעת גם מה מותר לדבר'.

חושש להחליק על איסור לא ילבש
פעם נרכשו במקוה ב'שערי חסד' נעלי בית חדשות לרווחת 
המתרחצים, בכדי שלא יחליקו מרטיבות הקרקע, אלא שסוג 
נעלי הבית שקנו היה מעץ, המכונים קאלאט'ס, סוג נעלי 

בית שנשים נהגו אז לנעול.
בהזדמנות, נכנס יהודי אמריקאי למקוה, והבחין שרבינו 

לא משתמש בנעלי הבית. נטפל אליו האיש ושאלו מדוע אינו לובש את 
הקאלאטשן? ורבינו מחריש. והלה שואל שוב ושוב, עד שרבינו השיבו: 'איך 

האב מורא אז איך וועל גליטשן...' )אני חושש מהחלקה(
הג"ר שלום שבדרון שהיה עד לענין, יצא אחרי רבינו מהמקוה ושאלו: 'האם 
הרבי התכוון שהוא מפחד להחליק על לא ילבש?!' 'כן', 'כן', השיב רבינו 

ונהנה שרבי שלום ירד לעומק דעתו.
איך הסביר לגוי מדוע אינו אוכל פת עכו"ם

כשנסע רבינו בספינה בדרכו לארץ ישראל, ולא רצה לאכול פת עכו"ם, 
חשב איך יוכל לומר לטבח הגוי שברצונו להדליק את האש, בכדי שלא יהיה 
הלחם פת עכו"ם. ניגש רבינו ואמר לטבח: "בתורתנו מסופר שאדם הראשון 
חטא ונתקלל בקללת: "בזיעת אפיך תאכל לחם", שיאכל לחמו בטורח 
ובקושי. כאן בספינה יש לי בעיה שכן איני טורח באוכל כלום, לכן אבקשך 
אם תסכים שאעשה איזו פעולה באוכל, כגון, להדליק את התנור, אשמח". 

הגוי התרשם מהבקשה ובכל בוקר היה בא להזמינו להדליק את התנור.
רבינו מסביר לילדים

מספר הרה"ג רבי משה פלקסר: 'בערוב ימיו של רבינו התקינו בביתו מזגן, 
מה שהיה אז בגדר חידוש, כל שכן לילד קטן כמוני. וכשראיתי את לוח 

הכפתורים לא הבנתי מה זה, וניגשתי בפשטות לרבינו ושאלתי אותו מה 
טיבם של הכפתורים? אבי, הג"ר יצחק כששמע את שאלתי נחרד, וגער בי 
שאני שואל את רבינו שאלה שכזו, אבל רבינו הרגיעו ואמר: 'מה לך, זו דרכם 
של ילדים שמתעניינים ורוצים ללמוד ולדעת כל דבר!' והסביר לי בפירוט, 
כפתור זה מיועד להדליק, כפתור זה לעשות ביתר עוצמה, כפתור זה לכבות...'

קבוצת ילדים נכנסה לבחינה בביתו, כנראה שהצפיפות היתה גדולה ורבינו 
הציע שיפתחו את הדלת בסלון כדי שכל הילדים יוכלו להיות בחדר. ניגש 
ילד אחד לפתוח ולא הצליח לפתוח את הוו המחבר את הדלת לרצפה, ניגש 

ילד שני והצליח לפתוח.
כשנגמרה הבחינה והילדים יצאו מהבית, ביקש רבינו מהילד שניסה לפתוח 
שיישאר בבית. כשיצאו כולם התכופף רבינו לרצפה והראה לו איך פותחים 

את הדלת.
הכרת הטוב

רבינו הכיר טובה באופן מופלא, והיה ידוע אצל כל מי שהסתובב אצלו, 
שמי שהיטיב לו באיזה ענין, יכיר לו רבינו טובה באופן מיוחד. כך היה כלפי 
מי שהיטיב לו בגשמיות, וביותר כלפי מי שהיטיב לו ברוחניות, בענייני 
הישיבה ובענייני הדפסת כתבי תורתו וביותר מי 
שעזר לו בהוצאת כתבי אביו, כמה פעמים התבטא 
'אכיר לך טובה על כך', והמתברכים ראו הצלחה 
מיוחדת מאותה ברכה. פעם אמר על דברי חז"ל 
)שבת י.(: "הנותן מתנה לחברו צריך להודיעו", 
כי אם לא יודיעו יחשוב שמה שקיבל, מגיע לו 

עפ"י דין ותחסר ממנו הכרת הטוב שנדרש לה.
פעם שהה בשמחה, ולפתע התקרב למקומו 
יהודי ישיש, מיד קם רבינו מלוא קומתו וכבדו, 
ודיבר איתו בחביבות מיוחדת. היהודי היה נראה 
יהודי פשוט מאד, והסובבים לא הבינו מדוע חרד 
רבינו לכבודו, התברר שאותו יהודי קשיש התגורר 
בצעירותו בהרימלוב, והיה מבוגר מרבינו בכמה 
שנים. ומיד כשראה אותו רבינו, נזכר שבילדותו 
ביקש פעם אביו מאותו ישיש שילמד איתו כמה 

פרקי משניות, ולכן חלק לו כבוד מיוחד.
הג"ר יעקב גלינסקי נכנס פעם למעונו, כששמע רבינו במי מדובר, קידמו 
בחביבות גדולה ובמאור פנים והציע מיד שיכין עבורו כוס תה... תוך כדי 
דבור קם ממקומו וניגש למטבח להכין בעצמו כוס תה לאורחו, ולא הועילו 
כל נסיונותיו ותחינותיו של רבי יעקב, בנסיון להניאו מלטרוח לכבודו. רבינו 
הכין עבורו כוס תה ועמד על כך שישתה. וכל זאת משום שהיה לו חלק 

מסויים ביציאת רבינו מבוכרה לאירן.
וכן סיפרו עוד יהודים שעשו לרבינו טובה, שרבינו עמד על כך שהוא עצמו 
יכין להם כוס תה. לפעמים היו אלו דברים פעוטים, לדוגמא, בני תלמידים 
מלפני המלחמה ש'זכרו אותו' ושימחו אותו בבואם אליו. וכך, כל מי שעשה 
לרבינו טובה, אפילו טובה קטנה ואפילו לאחר שחלפו שנים רבות, היה מכיר 

לו טובה באופן מיוחד.
עד היכן הגיעו הדברים. כמה פעמים אירע שנכנס לבית דוור להביא 'מכתב 
רשום' או בעל מלאכה לתקן או להתקין משהו בבית, ורבינו למרות ששילם 
מחיר מלא, עמד על כך שישתה משהו. כמה פעמים כשנכנס הדוור להביא 
לו מכתבים מהדואר, היה מלווהו ביציאתו עד פתח הבית, ולפעמים היה גם 
נותן לו מטבע. וכל זה מתוך הכרת הטוב שטרחו למענו, למרות שזו עבודתם.
)מתוך הספר 'שר התורה'(

ניגש רבינו  כשנסע רבינו בספינה בדרכו לארץ ישראל, ולא רצה לאכול פת עכו"ם, 
לטבח, ואמר לו: "בתורתנו מסופר שאדם הראשון חטא ונתקלל בקללת: "בזיעת אפיך 
תאכל לחם", שיאכל לחמו בטורח ובקושי. כאן בספינה יש לי בעיה שאיני טורח באוכל 
כלום, לכן אבקשך אם תסכים שאעשה איזו פעולה באוכל, כגון, להדליק את התנור..."
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רבי יוסף מוגרבי שליט"א על ההודאה והכרת הטוב
נָיו אֵלֶיךָ"  )במדבר ו', כ"ה( "יָאֵר ד'  פָּ

גדולי ישראל מכירים טובה
הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל, מגדולי הפוסקים 
בדור האחרון ומנהיג היהדות החרדית באמריקה, הגיע 
לפגישה עם גביר בקומה רביעית בבנין משרדים ללא 
מעלית. הוא היה אז בגיל למעלה משמונים וחמש, ובקושי 

רב טיפס את המדרגות ברגל.
כשהסתיימה הפגישה הוא ירד למטה לאיטו ועמד להיכנס לרכב שלקח 
אותו. לפתע נעמד במקומו כנזכר בדבר מה, ובלי לומר מילה נוספת סב על 

עקבותיו וצעד לעבר הבנין.
שני תלמידים שליוו אותו הזדרזו לשאול: "האם הרב שכח משהו?"

"כן" – השיב להם – "אני צריך לעלות".
"שהרב לא יטרח" – נזעקו שניהם 

– "אנחנו נעלה!"
אך רבי משה נענה בשלילה: "זה 
עסק שלי!..." והחל לטפס למעלה.

מה גורם לאדם בן שמונים וחמש 
לטפס ארבע קומות ברגל, לאחר 
שרק הרגע ירד? מה גורם לו לסרב 

לעזרה ולהתאמץ בעצמו?
התלמידים עלו איתו. ראוהו מתנשם 
בין קומה  ונח  ומתנשף במאמץ, 
לקומה. כשהגיע לקומה רביעית, 
נכנס למשרדו של הגביר. הלה קם 
ממקומו מופתע, האם התחדש משהו 
מאז השיחה ביניהם? רבי משה פנה 
ואמר: "שכחתי להודות לך על כוס 
התה שהכנת לי, באתי לומר יישר 

כח! התה היה מצוין!"
התלמידים נאלמו דום. כששככה 

מעט תדהמתם שאלו: "כבוד הרב, האם לא יכולת לשלוח אותנו לומר תודה?"
"יכולתי" – השיב להם בפשטות – "אבל מי שתה את התה, אני או אתם? 

אני שתיתי, ולכן אני הוא שצריך להודות!"...
כך חי גדול אמיתי בישראל! כך נוהג - מי שחי את המציאות של הכרת 

הטוב כמות שהיא!
רבו של הרב פיינשטיין, הגאון רבי איסר זלמן מלצר זצ"ל, כמעט לא יצא 
מביתו. בהגיעו לגיל זקנה מופלג, ערך אברך בר מצוה לבנו, והנה עבר לחש-
רחש באולם: רבי איסר זלמן מלצר מגיע לשמחה! הוא מטפס במדרגות 
האולם!!... אנשים עצרו את נשימתם! רבי איסר זלמן מגיע לבר מצוה?? לא 
יתכן! בודאי מדובר במישהו דומה לו!!... מיהרו לבדוק והתברר שאכן הוא 

ולא אחר מטפס במאמץ מדרגה אחרי מדרגה כדי להגיע לאולם.
אבי החתן מיהר לקדם את פניו נבוך ומבולבל. במה זכה? אנשים חשובים 
ממנו, ואפילו גדולים שבדור לא זכו לכבוד כזה מאת רבי איסר זלמן מלצר!
הרב הישיש נכנס לאולם, נח קמעא מחולשתו הגדולה, לחץ את ידו של 
חתן הבר מצוה ואביו, ונתן במתנה את ספרו "אבן האזל". לאחר מכן קם 
ממקומו ועמד ללכת משם. לפני צאתו פנה לאבי הבן ואמר לו: "באתי לכאן 

משום שיש לי הכרת הטוב גדולה לך ולחתן הבר מצוה".
"הכרת הטוב?" - התפלא האברך - "וכי עשיתי פעם משהו טוב לכבוד 

הרב?"

"אכן כן" - הסביר לו הרב - "אני מכיר אותך כבר שנים רבות. כשקיבלתי 
לידי את ההזמנה ששלחתם אלי, אמרתי: הילד הזה כבר בן שלוש עשרה? 
הרי רק אתמול היתה הברית שלו... באותו רגע חשבתי לעצמי: שלוש עשרה 
שנים עוברות מהר, והתחלתי להרהר בתשובה, אם לא אספיק בעולם הזה, 
מה יהיה אתי?! יצא אפוא, שבזכות הזמנתכם לבר מצוה זיכיתם אותי בהרהורי 
תשובה, ולכן אני חייב לכם הכרת הטוב, וכדי שלא אסתלק מהעולם הזה 

חייב, באתי לבר מצוה עם הספר שלי"...  
נשים לב באלו מושגים מדובר, באלו דקויות הם הרגישו חייבים!

ואילו אנחנו? מרגישים שכולם חייבים לנו... כשמישהו לא מביא לנו דבר 
שהיינו מצפים לקבל ממנו, אנו כועסים - מה פרוש? למה הוא לא מבין 
שהוא חייב להביא?!... אנו מתכחשים לכל הפעמים שכן קיבלנו ממנו, איננו 
חושבים אם החזרנו לו אי פעם על טובותיו המרובות, רק מרוכזים באותה 
פעם שהוא לא נתן מה שציפינו 

שיתן.
יחזקאל  רבי  ישב הגה"צ  פעם 
לוינשטיין זצ"ל, המשגיח של ישיבת 
פוניבז', במרפסת הישיבה ולמד. 
בשלב מסויים פנה לאחד התלמידים, 
וביקש ממנו לקרוא לבחור פלוני. 
מיהר הבחור לחפשו, ומאחר ולא 
מצאו, חזר ואמר לרב שאין הוא 
מוצא אותו, ובשמחה יעשה עבור 

הרב כל מה שצריך.
"רצוני שהוא יביא לי את מעילי" 
- אמר המשגיח - "כשיבוא, אמור 

לו שיביא לי את המעיל".
"הרב זקוק למעיל?" - הגיב הבחור 

- "אני יכול להביאו מיד".
"לא, לא" - סרב המשגיח - "שהוא 

יביא".
הוא הביט בפניו התוהות של הבחור, וברגישותו הגדולה במידות חשש 
שמא נפגע מדבריו, לכן מיהר להסביר: "ראה נא, חברך עשה לי פעמיים 
טובה כלשהי, ואני כבר חייב לו על כך. אם הוא יהיה זה שיביא לי את המעיל, 
אמנם אהיה חייב לו עוד טובה, אך לכל הפחות יהיה לי קל לזכור זאת, כי 
מדובר באותו אדם. אם אתה תביא את מעילי כעת, אהיה חייב לשניים, ואני 

כבר זקן, ובגילי יקשה עלי להחזיר טובה לשניים!"...
המשנה אומרת: "איזוהי דרך רעה שיתרחק ממנה האדם?... הלווה ואינו 
משלם" )אבות ב', ט'( - אדם שלווה ואינו משלם, הוא לא אדם שאין לו 
אפשרות לשלם, אלא אדם שלא מעריך מה עשו בשבילו. מישהו טרח והלווה 
לך מאה שקלים, מה אתה מחזיר לו על כך? עצם העובדה שאדם לוקח ולא 

משלם לנותן על מעשהו גורמת שייקרא 'רשע'.
לצערנו, רובנו לוקים במידה רעה זו. אין אנו רחוקים כל כך מאבותינו, שרק 
טענו ותבעו וביקשו עוד ועוד מאת ה', מבלי להכיר בטובתו. כולנו תובעים 

לקבל עוד ועוד, וחסרים הרבה בהכרת הטוב לבורא יתברך.
מי מאיתנו חושב? ריבונו של עולם, תודה לך. תודה שקמתי בריא, תודה 
שאני יכול לשתות, תודה שאני יכול ללעוס, תודה ותודה על כל הטובות 

שאתה מקיף אותי בלי שאפילו ביקשתי לקבל! 
)מתוך הספר 'אבות ובנים' על מסכת אבות( 

הגאון רבי משה פיינשטיין זצ"ל, התנשף במאמץ, ונח בין קומה לקומה. 
כשהגיע לקומה רביעית, נכנס למשרדו של התורם. הלה קם ממקומו 
מופתע, רבי משה פנה ואמר: "שכחתי להודות לך על כוס התה שהכנת 

לי, באתי לומר יישר כח! התה היה מצוין!"
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הרב יהושע ליף, מספר מהיכרותו האישית את הגאון רבי שמשון פינקוס זצ"ל
""אָמוֹר לָהֶם" )ויקרא ו', כ"ב(

זכיתי להכיר את הרב שמשון דוד פינקוס, רבה של קהילת אופקים בדרום 
הארץ. הוא היה בעל פה מפיק מרגליות, והפך לאחד האוצרות היקרים ביותר 

של כלל ישראל.
ר' שמשון דיבר בישיבת 'נר יעקב' פעמים רבות, בכל פעם שהתקשרתי 
אליו לבקש שיישא דברים בפני התלמידים, היה עונה מיד: "מתי תרצה 

שאבוא, ר' יהושע?"
ואני הייתי משיב: "מתי שנוח לרב להגיע".

"מתי אתה רוצה שאבוא?", היה עומד על שלו.
"אם הדבר תלוי בי", הייתי אומר, "הייתי שמח אם הרב יוכל לבוא הערב".

"אני שם!".
"אני שם", זו הייתה תשובתו הרגילה, אף ש'שם' 
היה מרחק נסיעה של שעתיים מאופקים הדרומית!

תמיד נדהמתי מתשובה זו:
ביקשתי שיבוא, והוא תמיד השיב בחיוב. ותמיד 
היה עונה בשמחה, כאילו ישב בבית וחיכה לצלצולי. 
הוא לא לקח בחשבון את הנסיעה הארוכה כל כך, 
את עיסוקיו הרבים, את תפקידו כרב קהילה, ואת 
נסיעותיו בכל רחבי העולם לעורר לבבות של יהודים- 
למרות הכול הוא נענה להזמנתי בשמחה ובמהירות...
הרב פינקוס מעולם לא הפסיק להפליא אותי. 
מתוך כל הרבנים שדיברו בפני תלמידי 'נר יעקב' 
)והיו ביניהם מרצים דגולים רבים(, השפעתו על 

הבחורים היתה ניכרת ביותר.
היו לו יכולות על-טבעיות. הוא אהב את ה' בכל 
לבו, והשפיע על אחינו בית ישראל ברחבי העולם 

לאהוב את ה' כמוהו.
סיפור אחד שסיפר בכמה הזדמנויות היה קשור 
אליו ואל נכדו של החפץ חיים, הרב הלל זקס, ראש 

ישיבת חברון וכנסת הגדולה:
לחפץ חיים הייתה נכדה שגרה ברוסיה הקומוניסטית רוב חייה. היא הייתה 

אישה חכמה ומשכילה מאוד, ובמקצועה הייתה פרופסורית למתמטיקה.
בשנות זקנותה עלתה לארץ ישראל, ור' הלל זקס, קרוב משפחתה, הלך 

לבקרה וצירף אליו את הרב פינקוס.
ר' שמשון היה מספר  על ביקרו אצלה, ועל המסר העוצמתי שלמד בו.

כשישבו אצל האישה המבוגרת, שאלו אותה על הקשר שלה עם סבה 
הנכבד.

"את זוכרת את הזיידע?"
היא ענתה:" פגשתי אותו רק פעמיים בחיי. בפעם הראשונה הייתי ילדה 

קטנה. איני זוכרת הרבה מאותו ביקור".
"ובפעם השניה?"

"בפעם השנייה ביקרתי אותו ממש לפני שהלכתי לאוניברסיטה. האוניברסיטה 
נחשבה מוסד יוקרתי ללימודים גבוהים. הוריי היו מודאגים טרם יצאתי 
מהבית. הם חששו שאתנתק משורשיי היהודיים. ובתקווה להשפיע עלי 

לטובה, שלחו אותי לסבי, החפץ חיים, בעיירה ראדין.
"יצאתי מוורשא הקוסמופוליטית, ונסעתי ברכבת ואחרי כן בסוס ועגלה 
עד לעיירה הקטנטנה. גם כשהגעתי לעיירה לא תם המסע, כי בקתת  העץ 

הקטנטנה של סבי שכנה בפאתי העיירה.

"הייתי ילדת עיר, הייתי רגילה לבתים רחבי ידיים ומוארים. כשנכנסתי לבית 
סבי ראיתי אותו יושב בחדר דל, שלא הכיל דבר מלבד ספרים, כיסא ושולחן. 
מקור האור היחיד היה כמה נרות. מראה זה היה נראה לי רחוק מרחק שנות 

אור ממה שהכרתי, וקשה היה לי להאמין שאנשים עדיין חיים בצורה כזו.
"'זיידע' פניתי אליו בטון מתגרה: 'פארוואס זיצטו דא אין דער פינסטער? 

למה אתה יושב בחושך?'
"לא התכוונתי רק לעובדה שהוא יושב לאורם הקלוש של הנרות. התכוונתי 

גם לרמוז בציניות לאורח החיים שלו, שנראה לי מיושן וחשוך.
"'למה לא תעזוב את החושך, סבא, ותצא אל האור? אנחנו כבר לא בימי 

הבינים. יש בחוץ עולם מודרני שקורא לנו אליו!'.
"החפץ חיים שתק רגעים אחדים ושקל את מילותיו", סיפרה הנכדה.

"לבסוף פנה אלי ושאל: 'את רואה את המטוסים 
שחגים מעלינו?'"

הנהנתי בראשי. באותו זמן תורת האווירונאוטיקה 
הייתה בחיתוליה.

"'זי וועלן מאכן אן עראפלאן וואס גיין אויף די 
לבנה – הם עוד ימציאו מטוס שיטוס לירח'".

אבל בכך לא סיים החפץ חיים לחזות את העתיד.
"'דו זעסט די באמבעס וואס זיי ווארפן? שמעת 
על הפצצות שמשליכים מהמטוסים?', הוא שאל, 
מתייחס לפצצות הראשונות – גרסה פשוטה של 
בקבוקי תבערה 'קוקטייל מולוטוב', שהושלכו 
באופן ידני ממטוסים צבאיים כדי לזרוע פחד 
וליצור נזק פסיכולוגי יותר מאשר לגרום סכנה".

שוב הנהנתי בראשי.
"לפתע הרים החפץ חיים את קולו )"ואמר בקול 

נבואי", היה הרב פינקוס מתבטא(. 
'"זיי וועלן מאכן באמבעס וואס וועט חרוב מאכן 
די גאנצע וועלט – הם ייצרו פצצות שתוכלנה 

להחריב את העולם כולו!'"
סבא החפץ חיים ניבא את המצאת פצצת האטום! הוא ניבא זאת לפני שאי 

מי המציא משהו שאפילו התקרב לכך".
ואז הביט החפץ חיים בעיניה של נכדתו וקרא: "מיר מאכן מענטשן – ואנחנו 
מייצרים אנשים! אנחנו פועלים לשפר ולזכך את האדם, להפוך אותו לאדם 
טוב יותר, ואילו הם, אנשי עולם המדע והתרבות המהולל שלך, פועלים 

להביא להרס האנושות!"
"און דו ווילסט אז איך זאל ארויסגיין פון מיין ליכטיגע וועלט צו אייער 
פינסטערע וועלט... ואת רוצה שאצא מהעולם המואר שלי, ואכנס לעולם 

החשוך שלך?!"
היה זה מסר עוצמתי על תכלית הבריאה ועל הסתכלותו של בן תורה על 

העולם.
הרושם שהותיר החפץ חיים על נכדתו נשאר כל חייה. זה מה שגרם לה 

לשמור על יהדותה. היא מעולם לא שכחה את הזיידע שלה!
זהו אחד הסיפורים, שהרב פינקוס מעולם לא עייף לספר ולחזור ולספר. 
והרושם העצום שהחדיר הרב בדרך סיפורו עורר בבחורים מהפכים ושינה 

אותם לנגד עיניי.
)מתוך 'בהיכלם'- הרב יהושע ליף ר"י נר יעקב(

"מתי אתה רוצה שאבוא?". "אם הדבר תלוי בי", הייתי אומר, "הייתי 
הייתה  זו  שם",  "אני  שם!".  "אני  הערב"  לבוא  יוכל  הרב  אם  שמח 
תשובתו הרגילה, אף ש'שם' היה מרחק נסיעה של שעתיים מאופקים 

הדרומית! תמיד נדהמתי מתשובה זו...
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הגאון רבי ראובן אלבז שליט''א על המעלה הגדולה של 'זכות אבות'
חתָֹם )במדבר ד, כב( פְּ ם הֵם לְבֵית אֲבתָֹם לְמִשְׁ נֵי גֵרְשׁוֹן גַּ נָשׂאֹ אֶת ראֹשׁ בְּ

עלינו להבין, מה באה התורה להשמיענו באומרה "גם הם לבית אבותם"? 
וכי יעלה על הדעת שלא לפקוד את בני גרשון, הרי כל השבטים נפקדו ומדוע 

שלא יפקדו את בני גרשון?
ונראה לבאר, כי "בני גרשון" הם רמז לאלו שנטו מן הדרך, התגרשו מהתורה 

והמצוות, וגורשו מעל שולחן אביהם שבשמים. 
מצווה אותנו התורה: "נשא את ראש בני גרשון" - אל תדחה ותרחיק אותם, 

נֵי גֵרְשׁוֹן", תרומם ותקרב אותם אל  בְּ אדרבה, "נָשֹׂא אֶת רֹאשׁ 
אביהם שבשמים.

ם  ואם תרצה לדעת על מה ולמה? - על כך מוסיף הכתוב: "גַּ
חֹתָם". גם אם הם עצמם אינם הולכים  פְּ הֵם לְבֵית אֲבֹתָם לְמִשְׁ
בדרך הישר, הרי הם חוטרים מגזע היחס. אבותיהם ואבות 

אבותיהם צדיקים היו, כולם בני אברהם יצחק ויעקב. 

הנס הגדול ביותר - להסתופף בחצרות ה'
בישיבת אור החיים נערך כנס לקראת חג מתן תורה, והגיעו 
אליו בחורי חמד יקרים מכל קצוות הארץ. אחד מאברכי הישיבה, 
מלא וגדוש בתורה והלכה, סיפר לנוכחים את סיפורו האישי: 

הוא התחנך במקומות רחוקים מתורה, בלי שום סממן יהודי, 
ואף על פי כן חש תמיד שהאמונה נטועה בלבו, למרות שלא 
ידע כיצד ליישם זאת בחיי היומיום. הוא שירת כקצין בצבא. 
במהלך מלחמת לבנון השניה אירעו לו ניסים גדולים וראה 

במוחש את השגחתו הפרטית של ה'.
ואז הגיע המפנה הגדול. "כשנכנסתי בשערי אור החיים", סיפר האברך, 
"התגלה לנגד עיני מחזה מפעים: בית המדרש היה מלא במאות תלמידי 
ישיבה שלמדו בשאון רב. איזו עוצמה! נהמת התורה שעלתה מבית המדרש 

היתה חזקה יותר ממאה טנקים שועטים בקרב"...
"בחסדי שמים" - המשיך וסיפר - "נכנסתי ללמוד בישיבה וזכיתי להתעלות 
בתורה. אני מרגיש שכל רגע שאני בישיבה הוא נס גדול יותר מכל הניסים 

שהיו לי בצבא... אני מרגיש שה' נותן לי יד בכל צעד ושעל".
הנס הגדול ביותר הוא הזכות הגדולה להיות מיושבי בית המדרש. יש כאלה 
שנולדו לתוך המסלול הזה, זהו מהלך טבעי עבורם. אך ישנם כאלה שהגיעו 
ממרחק. הם לא זכו לקבל מילדותם חינוך דתי, ובוודאי לא חינוך תורני, 
אלא שבשלב מסוים הם השליכו מאחורי גוום את כל הבלי העולם הזה 
ובחרו להסתופף בחצרות בית ה'. ועל כך אמר דוד המלך )תהילים פד, יא( 

"כי טוב יום בחצריך מאלף בחרתי הסתופף בבית אלוקי".  

המעלה הגדולה של זכות אבות
אם נשאל את עצמנו, איך אותם אברכים יקרים זוכים להגיע לדרגות כאלו? 
- אין ספק שזו זכות אבות. אבות אבותיהם היו בוודאי צדיקים גדולים. מי 
יודע, אולי הם נכדים של הרמב"ם, של מרן הבית יוסף, של האר"י הקדוש. 
אבות אבותיהם הקדושים משקיפים עליהם מגן עדן וממליצים טוב עליהם. 

הם מאירים את נשמתם ומציתים את ניצוצות הקדושה החבויים בהם.  

רק כך אפשר להסביר מקרים כמו המקרה של אותו קיבוצניק חילוני גמור 
שהגיע לישיבתנו, זכה לחזור בתשובה ונהיה עובד ה' גדול. לאחר בירורים 
על מקורות משפחתו, הופתענו לגלות שהוא נכד של הצדיק הקדוש רבי 

אלימלך מליז'נסק זצ"ל. 
פגשתי יהודי שאף הוא מצאצאי רבי אלימלך מליז'נסק זיע"א, וסיפרתי לו 
שבישיבתנו לומד נכד של רבי אלימלך, שהיה קיבוצניק חילוני וכיום הוא 

שוקד על התורה ועל העבודה. 
זה שקיבוצניק חילוני נהיה 
אברך ירא שמים - זה לא היה 
חידוש עבורו. החידוש היה 
שצאצאו של הצדיק רבי אלימלך 
לומד בישיבתנו... "באמת?", 
הרי  להאמין,  לו  היה קשה 
היה  אלימלך  רבי  הצדיק 

אשכנזי... 
אמרתי לו: "הישיבה שלנו 
היא קיבוץ גלויות של האור 
הוא מקבץ  החיים הקדוש, 

אותנו באור הנפלא שלו!" 
"אני חייב לפגוש אותו" אמר, 
ואכן הגיע לישיבה וראה לנגד 
עיניו תלמיד חכם וחסיד, זקנו 

יורד על פי מידותיו, ויראת שמים טהורה נסוכה על פניו. 
זכות הצדיק רבי אלימלך עמדה לו! 

נינו של אבי הישיבות
פעם אחת הייתי בבית חולים כדי לבקר אדם מסוים ופגשתי מישהו אחר, 
חילוני גמור, שהתברר לי שהוא דור שביעי, בן אחר בן, לגאון רבי חיים 
מוולוז'ין זצ"ל, אבי הישיבות, שכולנו נחשבים כתלמידיו, ובישיבות מוזכר 

שמו בסילודין.
אמרתי לו: "תשמע, באתי לבקר מישהו אחר, אבל כנראה שהביקור לא 
נועד עבורו, ומשמים שלחוני הנה כדי לבקר אותך...". וברוך ה' הוא קיבל 
עליו עול תורה ויראת שמים. אשתו אף היא שהתה בבית החולים ודיברתי 
גם איתה. שניהם התלהבו ונקשרו אלינו בעבותות אהבה וידידות, ותוך זמן 

לא רב נהפכו להיות שומרי שבת, טהרה וכשרות. 
ברבות הימים זכינו אף לקרב נין ונכד למרן הבעל שם טוב זיע"א, שהיה 

רחוק משמירת תורה ומצוות וקיבל עליו עול מלכות שמים שלימה! 
נשמת היהודי חצובה מתחת כסא הכבוד. אבותיו ואבות אבותיו משקיפים 
עליו מלמעלה, הם דואגים לו ולנשמתו. גם מי שהתרחק מהם ונהיה בבחינת 
'בני גרשון' - מצוה עלינו לשאת את ראשו, לרוממו ולקרבו אל צור מחצבתו, 

אל אבינו שבשמים.  

)מתוך הספר החדש – "משכני אחריך" – במדבר ח"א עמוד ס"ז ואילך, עיי"ש(

זה שקיבוצניק חילוני נהיה אברך ירא שמים - זה לא היה חידוש עבורו. 
בישיבתנו...  לומד  אלימלך  רבי  הצדיק  של  שצאצאו  היה  החידוש 
"באמת?", היה קשה לו להאמין, הרי הצדיק רבי אלימלך היה אשכנזי... 
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הגה"צ רבי ראובן קרלינשטיין זצ"ל, על מתנות ושכר ענק
יו לוֹ יִהְיוּ..." )במדבר ה', י'( "וְאִישׁ אֶת קֳדָשָׁ

נתינת צדקה – 'עסקה' טובה
ברש"י מובא: "לפי שנאמרו מתנות כהונה ולויה, יכול יבואו ויטלום בזרוע, 
תלמוד לומר: 'ואיש את קדשיו לו יהיו', מגיד שטובת הנאתן לבעלים", כלומר, 
מהמילים "ואיש את קדשיו לו יהיו" למדנו, שיש לבעלים זכות לתת את 
מתנות הכהונה והלויה לכל מי שלבו חפץ, ואין הכהנים או הלויים יכולים 

ליטלם בעל כרחו של הבעלים בטענה ששייכים להם.
רש"י מוסיף וכותב: "עוד מדרשים הרבה דרשו בו ספרי. ומדרש אגדה: ואיש 
את קדשיו לו יהיו, מי שמעכב מעשרותיו ואינו נותנן – לו יהיו המעשרות. סוף 

שאין שדהו עושה אלא אחד מעשרה 
שהיתה למודה לעשות". כלומר, בעל 
שדה ש"מתקמצן" ולא נותן תרומות 
ומעשרות מיבול שדהו – סופו ששדהו 
תניב רק עשירית מהתנובה שהיתה 
רגילה להניב. סך כל תנובתה יהא 
כשיעור התרומות והמעשרות שהיה 

עליו לתת ולא נתן.
התורה הקדושה אומרת: "נתון 
תתן לו, ולא ירע לבבך בתתך לו, כי 
בגלל הדבר הזה יברכך ה' אלקיך 
בכל מעשך ובכל משלח ידך" )דברים 
ט"ו, י'(. יש פעמים שאדם כן נותן 
כסף לצדקה, אבל בזמן הנתינה יש 
לו "קוועטש'" בלב... למה נתתי, 
נתתי... עבדתי קשה  מדי הרבה 
להרוויח את הכסף, למה השני לא 
יעבוד... וכדומה. באה התורה ואומרת: 

אדוני הנכבד! אם אתה נותן – אתה עושה "ביזנעס" מצוין! "כי בגלל הדבר 
הזה יברכך ה' אלקיך בכל מעשך ובכל משלח ידך"! הוצאת מהכיס אלף 

שקל – הקב"ה יוסף עליך אלף פעמים ויברך אותך כאשר דיבר.
מורי ורבותי!

יש מישהו שלא "ירוץ" לקנות מגרש בצפון תל אביב, ששווה מיליון שקל 
והוצע למכירה ב"מחיר מציאה" של מאה אלף?... הרי לא יהיה אחד שלא 

ירוץ!
רגע! רגע! "מה אתה רץ?" קוראת לו אשתו, "הרי מאה אלף הוא הון עצום 

עבורך"...
"הוי! פתיה שכמותך!" אומר לה בעלה, "את המאה אלף אני מקבל בחזרה, 

על המקום, ועוד פי עשרה מזה, ולא ארוץ?!"
ואם הקב"ה מבטיח לך שאם תתן צדקה, ולא ירע לבבך, "יברכך ה' אלקיך 

בכל מעשך ובכל משלח ידך" – לא "תרוץ" לתת?
הרי אין "ביזנעס" טוב מזה!

אשה אחת הגיעה בוכיה לרבה של סלוצק ובקשה את עצתו: "אין לי ממה 
לחיות! אני מרוויחה כמה פרוטות, שאינן מספיקות לי לפרנסת ביתי".

הרב מסלוצק אמר לה: "בכל חודש תעשי חשבון מדויק כמה את מרוויחה, 
ועשירית מזה תביאי אלי ואני אחלק כסף זה לעניים".

האשה הזדעקה: "רבי! הרי כל מה שאני מרוויחה לא מספיק לי וכיצד, 

אפוא, אתה מיעץ לי לתת חלק מהרוח המזערי לאחרים?"
אמר לה הרב: "ומה אכפת לך לנסות? הרי כל רווחייך אינם אלא מספר 
פרוטות, ועשירית מהן אינו אלא 'שמעק טבק' עלוב, שאינו מעלה ואינו 

מוריד. נסי".
האשה סברה וקיבלה.

בסופו של החודש הראשון, האשה הביאה לרב סכום זעום. בחודש שלאחריו 
– גדל הסכום, ובחודש שלאחריו – הוסיף וגדל. התברר כי הכנסותיה של 
האשה אכן גדלו מחודש לחודש, וכל זה בזכות מצוות הצדקה. התקיים בה 

מקרא שכתוב: "כי בגלל הדבר הזה יברכך ה' אלקיך".
עשר בשביל שתתעשר

אדם שנותן צדקה – רק מרוויח מכך! 
י"ד,  חז"ל דורשים את הפסוק )דברים 
בשביל  "עשר   – תעשר"  "עשר  כ"ב( 
שתתעשר"! מי שמקפיד לתת מעשרות 
מכל מה שחננו ה' יתברך – לא זו בלבד 
שאינו "מפסיד" מכך כלום, אלא אדרבה, 

סופו שיתעשר בשל כך!
והנה לפניכם סיפור קצר מני אלף:

הייתי בבית הכנסת "קומרנא". ניגש אלי 
אברך צעיר, שנתיים אחרי החתונה, ושאל 
אותי: "אפשר לספר לכבוד הרב סיפור?"
ואתם הרי יודעים, רבותי, שאני "צריך" 
הרבה סיפורים... כמובן, השבתי בחיוב, 

וכך הוא סיפר:
"במשך שנתיים אשתי חיפשה עבודה – 
ולא מצאה. הסתובבה ממקום למקום, פה 
ושם, אך ללא תוצאות! נאלצנו לחיות 

מהמשכורת הזעומה שקיבלתי מהכולל. היה לנו קשה...
"חודש אחד החלטנו שנינו, אני ואשתי, כי מכאן ולהבא אנו מקבלים על 

עצמנו, בלי נדר, לתת 'חומש' לצדקה ולא רק 'מעשר' כפי שנהגנו עד כה.
"מה אומר ומה אדבר", המשיך הלה לספר לי, "כעבור תקופה קצרה ביותר 
אשתי מצאה עבודה, שמשכורת נאה בצידה, ואני יכול לשבת במנוחת הדעת 

באהלה של תורה!".
שנתיים היא חיפשה עבודה ולא מצאה, ובזכות הצדקה היא מצאה תוך 

פחות מחודשיים!
עשר בשביל שתתעשר!

ידוע כי אסור "לבחון" את הקב"ה. אבל בדבר אחד מותר! הכתוב אומר: 
"הביאו את כל המעשר אל בית האוצר, ויהי טרף בביתי, ובחנוני נא בזאת 
אמר ה' צבקות, אם לא אפתח לכם את ארובות השמים והריקותי לכם ברכה 
עד בלי די" )מלאכי ג, י(. הקב"ה אומר: "ובחנוני נא בזאת", מי שנותן – 

יקבל!
וכך כותב השולחן ערוך )יורה דעה סימן רמ"ז סעיף ב'(: "לעולם אין אדם 
מעני מן הצדקה, ולא דבר רע ולא הזק מתגלגל על ידה, שנאמר: 'והיה מעשה 

הצדקה שלום'".
החפץ חיים מביא באור נוסף לכתוב "ואיש את קדשיו לו יהיו" וכך הוא 

אומר: 

יהודי זה, כל אימת שהוא מחתן את אחד מבניו, הוא מברר מי הם 
עשרת היתומים המסכנים ביותר, ולכל אחד מהם הוא קונה חליפה 
חדשה. "הקב"ה זיכה אותי לחתן את הבן שלי, אני אלביש עשרה 
מהבנים שלו, כמו חתנים"... זאת ועוד: כל אימת שהוא מחתן בת, 
הוא נכנס לבית היתומות, וקונה לעשר יתומות עניות שמלות חדשות

המשך בעמוד 13 <<<



8info@dirshu.co.il | 02-560-9000 | יו"ל ע"י 'דרשו' - קרן עולמית לחיזוק ועידוד לימוד התורה

<<< המשך מעמוד 1 | הרב מפוניבז'

מחלוקת גדולה בראדין?
עיירה ככל העיירות היתה ראדין, ונתלקחה שם אש המחלוקת על אודות 

"השוחטים". ואז אסף החפץ חיים 
את כל אנשי העיירה, והטיח בפניהם 
שיעור בעל פה בהלכות לשון הרע 
ושמירת הלשון, שכל מי שהיה נוכח 

אז, לא ישכח זאת לעד.
קולו הזועק של החפץ חיים מהדהד 
עדיין באזני. כמה דברים נשארו 
חרוטים בזיכרוני מאותה דרשה של 
תוכחה. "יהודי בעל מחלוקת למה 
הוא דומה? למי שיש לו כיס מלא 
דינרים, אך בכיסו נפתח חור קטן. 
ילך  וסופו של האיש שכל רכושו 
לטמיון, בגלל החור הקטן הזה!". 
יועיל  והנמשל מובן מאליו. "מה 
לכם, בעלי-הבתים של ראדין, באם 
אפילו אתם עוסקים בתורה ובמצוות? 
הרי אש-המחלוקת עושה את החור 
בכיס, וכל רכושכם הולך לאיבוד!..". 
ועוד אמר החפץ חיים: "במטותא 
מכם, בעלי הבתים של ראדין, חוסו 
עלי! בשעה שתעמדו בפני בית-הדין 
של מעלה, ויתבעו מכם דין וחשבון 
בשל חטא הנורא הזה, אנא, אל 
תזכירו אותי! אל תגידו שאני שתקתי 
כנגדכם! לכם באתי  ולא מחיתי 
להכריז בפני עם ועדה קול אזהרה 

ומחאה!"- - -
היה זה לעת ביקור- הפרידה שלי 
לי  נשארו  זה  מביקורי  בראדין. 
זיכרונות וחוויות לרוב. כידוע, סגור 
היה הגבול שבין המדינות פולין 
וליטא, ובקושי רב הצלחתי להגיע 
מפוניבז' לראדין. כבר אז התחלתי 
לעסוק בסדר הנסיעות. היתה זה 
עבורי תקופת ביניים לאחר שחזרתי 

מן הביקור הראשון בדרום אפריקה והתכוננתי לנסוע לארצות הברית. יממה 
אחת שהיתי בראדין, ומתוך זה כשמונה עשרה שעות נמצאתי במחיצתו של 

החפץ-חיים. ואז לימדני את הלקח הגדול על חשיבותו של הזמן...
כה אמר החפץ חיים: "בוא וראה, עד מה האנשים מחוסרי שכל הם. אם 
יבוא מישהו לבקש הלוואה אצל שכנו. והשכן- אמנם בנמצא אצלו מעט 

כסף, אלא שהוא נזהר שלא להוציא מרשותו את שארית כספו, ולכן משתמט 
הוא מלתת ההלוואה המבוקשת. לעומת זאת, באם יכנס איש אל שכנו 
לשוחח קצת בדברים בטלים, או סתם בעניינים של מה בכך, כי אז ודאי 
יחשוב השכן שיש ברשותו אוצר גדול של זמן. ולאמיתו של הדבר, הרי ברור 
לנו בבירור מוחלט, שאין איש היודע את שעתו ואוצר הזמן נתון אצל הרבונו-

של-עולם. לכן צריך לשמור כיאות על כל רגע ורגע!".

מה עוד נחרט בזיכרון מאותה שיחה של פרידה?
אחד הדברים שהפליאני אז, היתה אז התעניינותו של החפץ חיים בגורלם 
האומלל של הכושים באפריקה. תוך כדי תיאורי על המסע באפריקה הדרומית, 
ועל המצב הרוחני הירוד של היהודים שם, נגעה השיחה בכושים. החפץ 
חיים החל לשאול ולחקור אותי על אודותם. אמרתי, שכמה פעמים נתקלתי 
בכושים בערים ובדרכים ושמתי לב, שעל אף עוניים וסבלם, הם עוזרים זה 
לזה. כאשר סיירתי במרכזי המכרות, ראיתי המוני כושים עניים המתגוללים 
בחוצות, ואת פרוסת הלחם או את בקבוק המשקה, הם חילקו זה עם זה. 
החפץ חיים הביע רגשי חמלה אל הכושים: "הלא הם אנשים, גם הם!". 
ולאחר מכן הוסיף, כי בשעה שמתפללים ומודים: "והבדילנו מן התועים", 
צריך לכוון את כל האומות וכל הגזעים, ולכן יש לדעת גם את מצב הכושים. 

והלוא גם בזאת אנו בוטחים ומקווים: "ומלאה כל הארץ דעה".
 אודה, כי כל פעם שאני חוזר במחשבתי לביקור-הפרידה אצל מורי ורבי 
החפץ חיים זצ"ל, דואב לבי ומצפוני נוקפי. ויש סיבה מיוחדת לכך. ויש גם 
בזאת לקח רב, וכי על כן כדאי לספר הדבר. כאמור, התכוננתי אז לנסוע 
לאמריקה, לכן היה זמני מוגבל, והתנצלתי בפני החפץ-חיים על שביקורי 
נחפז מדי. כשקמתי לצאת מביתו, פנה אלי החפץ חיים כלשונו: "עס ווילט 
זיך מיר איהר זאלט נאך דא אביסעל בלייבען, פאנוויצר רב" )=ברצוני שתישאר 
כאן עוד קצת, רבה של פוניבז'(, ואני עניתי, כי באם החפץ חיים יצווה עלי 
להישאר עוד- אשאר. "לצוות אינני רוצה, אלא שהייתי רוצה בכך", התחייך 

ואמר - ועל כך הנני מתחרט עד עצם היום הזה.

על מה?
על שהתחשבתי יותר מדי ב"לוח הזמנים" שלי, על פיו הייתי צריך להפליג 
באוניה לאמריקה בעוד מספר ימים. נפרדתי וקיבלתי את ברכתו של החפץ 
חיים, אלא שבדרך מראדין למיר חליתי, ונפלתי למיטה בחום גבוה. ולאחר 
מכן, כשחזרתי באיחור הביתה, לפוניבז', נפלה למשכב הרבנית ע"ה, והתוצאה 
היתה, שהנסיעה לאמריקה נתאחרה בששה שבועות. זהו הלקח. ששה 
שבועות הפסדתי בגלל שלא היה לי העוז למלאות אחרי מבוקשו של החפץ 
חיים. והנה בנידון זה מקנא אני בחסידים- - -  )מתוך חיוך רחב לב(. אגיד 
ברורות: בדרך כלל אינני מתחרט שאינני חסיד, אולם עלי להודות, כי יש 
אצל החסידים כוחות נפשיים, ואילו הייתי חסיד, ודאי שלא הייתי נחפז אז 

להיפרד מאת החפץ-חיים על אף הפצרתו...
 )ראיון עם משה יחזקאלי, ירחון "בית יעקב" שנה ד' גליון 52(

 )מתוך הספר 'מפיהם'(

אחד הדברים 
שהפליאני 

אז, היתה 
התעניינותו 

של החפץ 
חיים בגורלם 

האומלל של 
הכושים 

באפריקה. 
תוך כדי 

תיאורי על 
המסע 

באפריקה 
הדרומית, ועל 
המצב הרוחני 

הירוד של 
היהודים שם, 
נגעה השיחה 

בכושים...

הניוז היומי של דרשו.

 'ניוזלטר' מלא וגדוש בתוכן תורני - הלכתי, אקטואלי ומרתק.
עם סיפורים, רעיונות, ווארטים ועוד...

בהגשה מקצועית עם טעם של עוד... להצטרפות שלח מייל ל-

חוויה רוחנית יומית
מדי יום אצלך במייל

dirshu@dirshu.co.il
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שני סיפורים אמיתיים ומיוחדים על הארת פנים וחסדי ד' 
'' )במדבר ד, כא( ךָּ נָיו אֵלֶיךָ וִיחֻנֶּ ''יאֵר ה' פָּ

מתנת חג מן השמים
הרכב שברשותי משמש לדבר מצוה בלבד...

כן, כן, כפי שאני מספר לכם - רכב למצוות. הוא אינו משמש לצרכי ביתי 
או כל דבר אחר, כי אם לשמח אנשים חולים ואנשים נזקקים, לשם כך אני 

נוסע מעיר לעיר דרך בתי חולים ועוד ועוד, עשייה של חסד.
בני ביתי יודעים, כי הזמן היחיד שאני משתמש ברכב לשמח את משפחתי 
אלו ימי חול המועד, שאז הרכב מסור אך ורק להם, ואני מוציא אותם לאן 

שרק ירצו כדי לשמחם.
והנה ביום הראשון של חול המועד פסח, תקלה ברכב, הילדים התאכזבו 

ואף גם לי כאב הדבר...
לאחר שהתייעצתי עם רב והוברר לי כי מותר לתקן את הרכב במועד, 

בנסיבות הקיימות, הודעתי לילדיי 
שיתפללו שהרכב יתוקן במהרה, 
ועוד בחול המועד יהיה לנו את 

הרכב לטיולים.
בדקתי את מהות התקלה, והתברר 
כי הלך הגיר ברכב. בדקתי עלויות 
תיקון במוסך מקומי, ואמרו לי 
שמחיר החלפת גיר לחדש יעלה 
שמונה עשר אלף שקלים )18,000 
₪!( נבהלתי מהמחיר והתייעצתי 
עם חבר שמבין בתחום. הלה הציע 
למוסך  הרכב  את  להעביר  לי 
מורשה בירושלים שם יש סיכוי 
למחיר זול יותר באופן משמעותי 
וכן אחריות לתיקון... סמכתי על 
החבר ושלחתי את הרכב לתיקון 

במוסך החברה בירושלים.
כעבור יומיים התקשרו מהמוסך לבשר לי כי הרכב מוכן. עליתי ירושלימה 
לאסוף את הרכב בדחילו ורחימו, בתפילה שהתשלומים בכרטיס האשראי 
יעברו בשלום כאשר במקרה ולא, כבר הכנתי חבר עם כרטיס גיבוי להלוואה...

ניגשתי לעמדת התשלום לבקש חשבונית. בחשבונית הופיע סכום לתשלום 
0 ₪, הבנתי כי ישנה טעות וביקשתי את הסכום לתשלום. אך אז הסבירו לי 
את הנפלא מכל: "לאחרונה הגיעו לחברה המרכזית העולמית תלונות רבות 
על הגיר, ומהחברה העולמית הורו למוסכים המורשים מטעמם כי כל רכב 
שיגיע עם גיר תקול ועדיין לא עשה מאה וחמישים אלף קילומטר )150,000( 
יחליפו לו את הגיר ללא כל חיוב... שמחתי שמחת חג גדולה ועצומה הן 

קיבלתי במתנה חי אלפים שקלים בחינם.
לקחתי את המפתחות בהתרגשות והנעתי את הרכב, ועתה קרה הדבר 
האמיתי: הרכב ביצע 149,670 ק"מ!! מאה ארבעים ותשע אלף ושש מאות 
שבעים, כלומר עוד שלוש מאות שלושים קילומטר הייתי במאה חמישים 
אלף, כלומר יום אחד של טיול עם הילדים הייתי מפסיד את המתנה הנפלאה 

הזו.
ואני שאלתי בליבי מדוע ה' לא יכול היה לחכות עד אחרי חול המועד??? 

כי אחרי חול המועד הייתי בוכה על חי אלפים שקלים...
בתודה לבורא עולם על כל חסדיו הנגלים והנעלמים מעינינו!!!

בעל המעשה א.ה.

מכשיר שמיעה בהשגחה פרטית
באחד הימים ניגש אלי אברך ושאלתו בפיו, אם יש לי אולי את מספר 

הטלפון של איש פלוני?
שמחתי להיענות לבקשתו, ואמרתי לו, שאמנם עד אתמול לא היה לי את 
מספרו, אבל הנה בדיוק אתמול התקשר אלי הלה לאיזה צורך, ועדיין המספר 

שלו מופיע על צג מכשיר הפלאפון שלי, ברשימת השיחות האחרונות!
ותיכף הוספתי לאותו אברך, שצריך לראות גם במקרה זעיר ופשוט זה, את 
יד ה' המסובבת כל מקרה  בהשגחה תדירית. שבוודאי מן השמים סיבבו 
בטיב ההשגחה העליונה, שיבוא לשאול דווקא אותי אם יש לי את המספר, 
אחר שמאתמול כבר הכינה ההשגחה עבורו, שיהא המספר הנצרך לו מוכן 

ועומד אצלי על הצג.
אמר לי אותו אברך, אם הרב מדבר עמי על 'טיב ההשגחה', אספרה נא גם 
אני אמונת השי"ת וחסדו הגדול שעשה עמדי 

לאחרונה, בהשגחה פרטית נפלאה!
וכה סיפר האיש:

ילד קטן יש להם הסובל משמיעה לקויה ל"ע, 
ולצורך כך מרכיב הוא בקביעות על אזניו 'מכשיר 
שמיעה', וכך הולך הוא אל החיידר מדי יום ביומו.
עלות מכשיר יקר שכזה היא כעשר אלף ₪! 
והילד יודע שצריך הוא לשמור עליו היטב שלא 
ייאבד! בכל פעם שנצרך להסירו בהיותו בתלמוד 
תורה, הוא מניחו במקום שמור ומיוחד בתיק 

האוכל שלו!
גם המלמדים והעוזרים שבחיידר עודכנו על כך, 
הם מקרבים את הילד במסירות, דואגים לשלומו, 
ושומרים היטב על המכשיר הקטן היקר שבאזניו, 
שלא ילך לאיבוד חלילה, ושיחזור בשלמות הביתה.
והנה הגיעה עונת הקיץ, הילדים יצאו ל'בין 
הזמנים', כנהוג בכמה מקומות, והילד נשלח עם שאר חבריו לקייטנת בין 
הזמנים שהתקיימה בין כותלי התלמוד תורה. – גם בקייטנה עודכנו כמובן 
המדריכים בבעיית השמיעה של הילד, ובצורך בשמירה הדוקה על מכשיר 

השמיעה הזעיר שעל אזניו.
ברם, בקייטנה כמו בקייטנה, השמירה רופפת מעט כידוע... והנה יום אחד 
חוזר הילד הקטן הביתה כשהוא ממרר בבכי על מכשיר השמיעה היקר שאבד 

ואיננו!
תיכף ומיד התגייסה כל המשפחה למבצע חיפוש נרחב, הם עברו שוב ושוב 
על כל תוואי הדרך שהלך הילד, חיפשו בכל רחבי הקייטנה, בפרוזדורים 
ובחצר הגדולה, לא השאירו אבן על אבן... אך כלשונו של המספר: "הפכנו 

את כל העולם ולא מצאנו!"
כך חלפה לה תקופת בין הזמנים, כשהמשפחה הצטערה מאוד על אובדן 

המכשיר היקר, והתפללו תדיר להשי"ת להשיב להם את אבדתם.
והנה החלה שנת הלימודים החדשה, וביום הראשון ללימודים לקחה האם 
את ילדה הקטן אל החיידר, ללוותו בדרכו אל הכיתה החדשה, ולחזקו לקראת 

השנה החדשה שבפתח.
בהיותם יחדיו בחיידר, חשבה האם אולי יש כאן לאחד הילדים 'תיק אוכל' 
הדומה לתיקו של הבן שלה, ושמא, פן ואולי התחלפו להם התיקים הדומים, 

והמכשיר נמצא בתיק אוכל אחר...
היא שאלה את בנה, אם ידוע לו אולי על ילד נוסף בכיתה שיש לו 'תיק 

הרכב שברשותי משמש לדבר מצוה בלבד.... הוא אינו משמש לצרכי ביתי, 
כי אם לשמח אנשים שנזקקים, לשם כך אני נוסע מעיר לעיר. הזמן היחיד 
שאני משתמש ברכב לשמח את משפחתי אלו ימי חול המועד שאז הרכב 
מסור אך ורק להם כדי לשמחם. והנה ביום הראשון של חול המועד פסח, 

'תקלה ברכב' הילדים התאכזבו ואף גם לי כאב הדבר...

המשך בעמוד 13 <<<
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הגאון רבי שלמה זלמן פרידמן שליט"א, אב"ד סאנטוב ליקווד, על כוחה של תפילה ודמעות של אמא 
"ואמרה האשה אמן אמן"  )במדבר ה', כ"ב(

מספרים שבהיות מרן הגה"ק מסאטמאר זי"ע ילד, 
לקח אותו אביו, הגה"ק בעל "קדושת יום טוב" זי"ע, 
אל הגה"ק בעל "ערוגת הבושם" זי"ע, שיבחן אותו על 
משנת תלמודו אשר יגע ושינן. ה"ערוגת הבושם" בחן 
היטב היטב את הילד, והתפעל מאוד מיכולותיו המופלאות 
ביותר של הילד, ובגודל התרגשותו התבטא באזני אבי הנער 
– ה"קדושת יו"ט" – ואמר לו "כנראה שהילד, מלבד שהוא עילוי גדול, הרי 
הוא גם מתמיד גדול", כששמע ה"קדושת יו"ט" את דבריו, אמר לו "ההצלחה 
של הילד אינה תלויה, לא במה שהוא עילוי גדול ולא במה שהוא מתמיד – 
אם אתם רוצים לדעת מהו הגורם להצלחתו, הביטו נא על הילד בעת שהוא 

אומר 'אהבה רבה'"...

ידוע מה שכתב השל"ה הקדוש: ותמיד תהיה תפילה שגורה בפי אב ואם, 
לומדי תורה  זרעם, שיהיו  להתפלל על 
וצדיקים ובעלי מידות טובות, ויכוין במאוד 
אנחנו  'ונהיה   – התורה  בברכת  זה  על 
וצאצאינו' וכו', וכן בברכת אהבה רבה – 
'אבינו אב הרחמן המרחם רחם עלינו ותן 
בלבנו' וכו', יחשוב גם כן על זרעו וזרע זרעו 

עד עולם... 
ידידנו, המשפיע המפורסם הגה"צ רבי 
אלימלך בידרמן שליט"א, סיפר עובדה 
נפלאה ששמע בעניין כח תפילת ההורים 

על בניהם, וכך סיפר:
לאחרונה, באה כלה 'בעלת תשובה' בברית 
האירוסין. בהתקרב מועד הנישואין, ביקשו 
העסקנים מכמה נשים צדקניות שתבואנה 
להשתתף בשמחת הנישואין לשמח את 
הכלה. והנה, אחת מאלו, כשהגיעה למקום 
הנישואין, חיפשה את אֵם הכלה, כדי לברכה 

בברכת 'מזל טוב', אלא שנעלמה מעין כל, עד שמצאה אותה יושבת ב'מטבח' 
כשפניה זועפים, מלאה טענות כרימון... 

משנשאלה 'מדוע פנייך רעות היום, לעת שמחת כלולות בתך הכלה המהוללה 
בכל התשבחות?' ענתה "כיצד אוכל לשמוח כשבתי הכלה הפנתה לי עורף, 
עזבה את ביתי ואת דרך חיי, ונהפכה לבעלת תשובה גמורה, ומה גדול צערי 
כי איננה הראשונה אלא שלישית מבין בנותיי שעשו את הדרך הלזו ושבו 

בתשובה שלימה"... 
– כיצד אכן אירע דבר כזה  כשמוע האשה את דבריה, תמהה בפניה 
שממשפחה אחת כבר שבו ג' בתשובה, ולא ידעה אם הכלה מה לענות, אבל 
סיפרה, כי כל ה'קשר' שבינה ובין החרדים לדבר ה' היה, שלפני כעשרים 
שנה השתתפה ב'סמינר' לבעלי תשובה, אבל כל הדיבורים שנאמרו שם לא 
נקלטו במוחה ולא השפיעו עליה מאומה. בתוך הדברים סיפרה שבסוף 
הסמינר נתנו לכל אחת דף כתוב, והובטח להם ש'סגולה' גדולה להצלחה 
ולברכה יש באמירת הנכתב באותו דף, ומאז היא אומרת אותו בכל יום – 

אעפ"י שאינה מבינה מאומה מהנאמר בו. 
האשה שאלה אותה שמא נמצא הדף ברשותך, אמרה כן, והוציאתו מחיקה, 
שם נתגלה הסוד – כי על הדף הודפס 'תפילת השל"ה', ואף שאשה זו לא 
ידעה מאי קאמרה, מ"מ זכתה ששלוש מצאצאיה שבו בתשובה שלימה 

וגמורה...

והנה, אם כך היא שכר אמירת "תפילת השל"ה" בלא ידיעה ובלא כוונה, 
בלא בכיות ותחנונים, ק"ו לדידן שאנו יודעים את הנאמר בה, אם נתפלל 

כראוי, בוודאי נפעל דברים נשגבים ורוב נחת דקדושה מכל יו"ח.

בשנות בחרותי התארחתי פעם ביום טוב אצל ש"ב כ"ק הגה"ק מקאשוי 
זי"ע בעמח"ס "ברכת שמים". באותה שנה חל אותו יו"ט בשבת קודש, וכדי 
לקיים את מצות אכילת שלש סעודות, חילקו את סעודת היום לשנים – 
לאחר הסעודה הראשונה בירכו ברכת המזון, ולאחר זמן נטלו ידים שוב כדי 

לאכול את הסעודה השניה – על מנת שתחשב לסעודה שלישית.
הגה"ק מקאשוי זי"ע רצה לעשות הפסק בין הסעודות, ולכן יצא מביתו 
ועלה ל"עזרת נשים" שהיתה בקומה אחרת באותו בנין. כשיצא מביתו, 

התלויתי אליו ויצאתי עמו.
כשפנה לעבר עזרת הנשים, הקדים משמשו בקודש, ופנה לפתוח את הדלת 
כדי שהגה"ק זי"ע יוכל להיכנס מיד – אך על אף מאמציו הרבים לפתוח את 
הדלת, לא עלתה הדבר בידו – הדלת 

היתה תקועה, והיא לא נפתחה.
אדהכי והכי הגיע כבר הגה"ק בעצמו 
לעבר הדלת, וניסה לפתוח את הדלת 
– ואכן מיד נפתחה הדלת – למרבה 

הפלא.
כמובן שהנוכחים השתאו לנוכח מעשה 
פלא זה, אך כשראה הגה"ק את פני 
פניו  על  בת שחוק  עלתה  הדברים, 
הקדושים, ואמר לסובבים: 'הרי כבר 
אמרתי לכם, ששערי עזרת נשים לעולם 
אינן ננעלות – שכן התפילות שנשים 
צדקניות מתפללות להקב"ה, עולות 
תחת כסא הכבוד, ומתקבלות תיכף ומיד 

לרחמים ולרצון...'

הגה"צ רבי יעקב גלינסקי זצ"ל היה 
מספר, שבשעתו ביקש ממנו מרן ה"חזון איש" זצ"ל לטפל באיזה בעל תשובה 
שהגיע מקיבוץ חילוני ללמוד בישיבת פוניבז', ושאל את ה"חזון איש", איך 
ובמה זכה הלה לחזור בתשובה, והרי אדם זה אכל נבילות וטריפות? ענה לו 
ה"חזון איש" "דמעות אינן הולכות לאיבוד, בשעה שאביו יצא לתרבות רעה, 

שפך סבו עליו דמעות שלא הועילו על בנו, אבל עומדות עתה על נכדו"...
ובספר "לשכנו תדרשו" חלק ב', מביא שהגה"ק הסטייפלער זצ"ל היה 
אומר, שלפעמים רואים שמבית פשוט ביותר, יוצא תלמיד חכם וצדיק, וזה 
מחמת שאיזו סבתא שלו שפכה לבה בתפילה ובדמעות שתזכה לבנים 
תלמידי חכמים, ואם זה לא עזר לבנים, הרי זה עוזר לנכדים, ובדור הראשון 
של הסבתא שלא ראו את הנכדים, חשבו מתוך ראיה קצרה שתפילותיה 

הלכו לאיבוד חלילה, ולבסוף מתברר ששום תפילה אינה חוזרת ריקם...

בספר "קודש הלולים" מסופר על הרה"ק רבי דוד מלעלוב זי"ע, שאביו 
רבי שלמה זצ"ל כשאמר בשבת קודש בעת ה'זמירות' "ויזכו לראות בנים 
ובני בנים עוסקים בתורה ובמצוות", היה מאריך בזה זמן רב עד שנתעלף, 
ומכח תפילות אלו זכה לבן קדוש כזה )כפי שהעידו על זה הרה"ק הרבי רבי 

אלימלך זי"ע ואחיו הרבי רבי זושא זי"ע(.

)מתוך נועם שיח, שבועות תשע"ח, מכון 'אפריון לשלמה'(

בשנות בחרותי התארחתי פעם אצל כ"ק הגה"ק מקאשוי זי"ע, באותה 
שנה חל יו"ט בשבת קודש, הגה"ק מקאשוי זי"ע רצה לעשות הפסק 
ועלה ל"עזרת נשים" שהיתה באותו  יצא מביתו  ולכן  בין הסעודות, 
בנין. התלויתי אליו. משמשו בקודש, לא הצליח לפתוח את הדלת... 
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הרה"ג שמואל צבי גנץ שליט"א מעלה מאוצרות דרשותיו על המצוה המרוממת והסגולית של ברכת כהנים 
רָאֵל )במדבר ו' כג'( נֵי יִשְׂ ה תְבָרֲכוּ אֶת בְּ כֹּ

בפרשתינו נצטוו הכהנים במצוה ייחודית של 'ברכת 
כהנים' - שסגולתה רבה היא. ברכת הכהנים, היא מצות 
עשה דאורייתא, עליה נצטוו הכהנים בהעברת השפע 
לעם ישראל. הקדוש ברוך הוא אומר לכהנים: "כה 
תברכו את בני ישראל" - תברכו נא את בני ישראל, ואני 

אסכים עם דבריכם, ואשפיע את שבירכתם! 
טעם המצוה

בראש נקדים להביא בטעמה ובענינה של מצוה מרוממת זו. וכך הביא 
בספר החינוך )מצוה שע"ח( לכתוב: "שנצטוו הכהנים שיברכו ישראל בכל 
יום שנאמר כה תברכו את בני ישראל אמור להם, משרשי המצוה שחפץ ה' 
בטובו הגדול לברך עמו על ידי המשרתים החונים תמיד בבית ה' וכל מחשבתם 
דבקה בעבודתו ונפשם קשורה ביראתו כל היום, ובזכותם תחול הברכה 
עליהם, ויתברכו כל מעשיהם ויהי נועם ה' עליהם וגו', גם צונו בטובו הגדול 
לבקש ממנו הברכה, ושנשאל אותה על ידי המשרתים הטהורים, כי כל זה 

יהיה זכות לנפשותינו ומתוך כך נזכה בטובו", ע"כ.
ואני תפילתי עת רצון

מצוה מרוממת זו, מעוררת רחמים בשמי 
מרומים להשפיע שפע חסדים מרובים 
ולהושיע את בני ישראל בתשועת עולמים

נאה להביא דברי הספר החשוב ב'אלף 
כתב' )אות רסג(: "בספר ארץ החיים מתלמידי 
זיע"א, בליקוטים  וקדיש הבעש"ט  עיר 
מהגה"ק ר"ש מאסטראפאליע זי"ע, קבלה 
ממנו ז"ל בזמנים הללו מסוגל מאוד שיקובל 
בקשתו, היינו: בעת פתיחת ארון הקודש; 
ובעת הגבה עם הספר תורה; ובעת נשיאת 
כפים. על כן מי שיש לו איזה בקשה יבקש 

בעתים הללו בטח יקובל תפלתו".
כך מובטחנו מהזוהר הקדוש, שבשעת 
ברכת כהנים יש רחמים בכל העולמות, 

ובאותה שעה מתהפך הדין לרחמים!
יברכך – בממון

בברכת השמירה מברכים הכהנים את בני ישראל מידי יום ביומו. וכבר 
פירש הרה"ק משינאווא בספרו  )דברי יחזקאל( מה שפרש"י יברכך בממון 
וישמרך מן המזיקין, לכאורה הו"ל להקדים תחלה ישמרך ה' מן המזיקין 
דקודם צריך להשמר מן ההיזק ואח"כ ויברכך בממון שיהיה לו הצלחה 

בעסקיו. 
ויש לפרש לפי שמצינו שיש עושר שמור לבעליו לרעתו לפיכך אמר יברך 

ה' בממון. וישמרך מן המזיקין, היינו שלא יזיק לך העשירות.    
אל כ"ק מרן האדמו"ר מהוסייאטין זצ"ל נכנס יהודי צעיר, שאותות מתח 
ודאגה חרצו את פניו. 'רבי,' אמר, 'התחלתי לעבוד כחלפן כספים, כל היום 
אני מסתובב כשבכיסיי הון עתק של שטרות מזומן, שקלים ודולרים, לירות 
ופרנקים. מכל סוג מטבע אני מחזיק הון עתק, הכל מונח עליי בבגדיי, ואני 
חושש מאוד... גנבים, שודדים, ושאר מרעין בישין חסרי יושר, שאני מהווה 

עבורם טרף קל להתעשר ברגע... מה אוכל לעשות?'
הרבי הרהר מעט, והשיב: 'ברכת כהנים. הן הברכה מתחילה ב'יברכך' 
בנכסיך, וממשיכה ב'וישמרך' - וכפי שרש"י מפרש שלא יבואו אליך שודדים 
ליטול את ממונך... אם תקפיד לשמוע ברכת כהנים מדי יום - מובטחת לך 

שמירה עליונה!'
מני אז, הקפיד החסיד לשמוע ברכת כהנים מדי יום. גם אם במנין בו 

התפלל לא היה כהן - היה מחזר אחרי מנין אחר, לשמוע בו את הברכה, 
לזכות בהבטחה העילאית מן השמים לשמירה... ואכן, במשך כל השנים בהן 
עבד בחלפנות כספים, מעולם לא ניזוק, מעולם לא נגנב ממנו דבר, מעולם 

שודד לא ניסה את מזלו בכיסיו...
עשרות שנים שמר על הברכה, והיא שמרה עליו, כפי שמעיד בשמו הרה"ג 
רבי גמליאל רבינוביץ' שליט"א, בספרו הנפלא 'גם אני אודך'. כי כשהקדוש 
ברוך הוא מבטיח שמירה - יש לזה משמעות הרבה יותר מכספת, ביטוח, 
מאבטחים, ושלל הגנות מצויות... אלה חשובים ונחוצים לחובת ההשתדלות, 
אבל הרבה יותר כדאי להתמגן בהבטחה עילאית שתשמור על נכסינו, לבל 

ניגנב, לבל יאבדו תכשיטים יקרים, לבל יהיה ביתנו יעד קורץ לגנבים...
עצה לקבלת שפע הברכה: לחזור בתשובה בטרם מברכים הכהנים

מגלה לנו הגאון רבי אליהו פנחס מריינא זצ"ל, בספרו 'חסד לאלפים' אשר 
הופיע לפני למעלה ממאה שנים, ובו הוא מפרט משאלות שונות והיכן ניתן 
לכוון עליהן בברכת כהנים. בספר, מפורטות משאלות ובקשות שונות, אשר 
הכהנים יכולים לכוון עליהן בברכתם, ולהשפיע את טובם על קהל המתברכים, 
ומחדש כי תנאי לזכות בהשפעת הברכה, הינו לחזור בתשובה לפני הברכה, 

כי בכך  מאפשרים לברכה לחול על ראשינו. 
והנה כי כן בשעה שבירך אהרן הכהן 
את עם בני ישראל, היה משכיח לגמרי 
את עונם, למען יוכל להוריק להם השפע. 
וכך הביא בספה"ק תפארת שלמה לפרש 
את הפסוק : וישא אהרן את ידו אל העם 
ויברכם, וירד מעשת החטאת וגו' )ויקרא 
ט, כב(, וזלה"ק: הנראה לי על פי מאמר 
הגמ' )פסחים סד, ב( "אין מעבירין על 
המצוות" כי כן דרך היצר, לקרר את 
האדם בגשתו אל העבודה זו תפלה, 
לומר לו הלא אתה מלא עון, ואיך ימלא 
לבבך לגשת אל הקודש, אולם האמת 
אינו כן, כי הקב"ה שומע תפלת כל פה, 
ומרחם על הבריות לקבל ברחמים תפלתו.

וזהו שאמרו "אין מעבירין על המצוות" 
בל יעלה על זכרונו העברות בעת עשית 
המצות. "סור מרע ועשה טוב" בשעה שאתה עושה טוב, תסיר הרע מקרב 
לבבך, אל תזכור עוד. וזה "וירד מעשת החטאת וגו" בשעה שאהרן היה מברך 

את ישראל, לא היה זוכר החטאת שלהם.
וזהו פרוש "ואני תפלתי לך ה' עת רצון" )תהלים סט, יד( פרוש שאני 
מתפלל תמיד אל ה', ובטוח אני שיקבל תפלתי ויהיה עת רצון, מאשר ידעתי 

שהקב"ה מרחם על עמו, ומקבל תפלתם ברחמים.
הכהנים המברכים בהידור הכוונה מקרבים את הגאולה

ברכת הכהנים אינה מסוגלת רק להצלה מאיומי אומות העולם. הלא כל 
בקשותינו ותקוותינו נשואות לזכות בגאולה השלימה, אך גם היא תלויה 
בברכת כהנים. גילוי מסעיר זה, כותב אחד מגדולי האחרונים - הגאון רבי 
יששכר בער בלאך זצ"ל, אשר נפטר לפני למעלה מ-200 שנה, צדיק נשגב 
שהחתם סופר מכנה 'איש אלוקים קדוש', ובספרו 'בינת יששכר' הוא פותח 
בתיאור הקשיים והצרות העוברים על ישראל בגלות ועדיין לא נושענו, כשהכל 

שואלים 'מתי נזכה לגאולה, מתי נצא מאפילה לאורה?'
וכאן מגיעה התגלית: ישנה מצוה אחת, 'ברכת כהנים' שמה. זוהי מצוה 
רוויית השפעות, עמוסת מתנות, מליאת רחמים. אם נקפיד על המצוה הזו, 
ככל שהכהנים יקפידו על קיום הלכותיה, ככל שנקשיב בריכוז ובכוונה - כך 

נקרב את הגאולה, כך נזכה לשפע האלוקי הטוב והמבורך!

''התחלתי לעבוד כחלפן כספים, כל היום אני מסתובב כשבכיסיי הון עתק 
של שטרות, שקלים ודולרים, הכל מונח עליי בבגדיי, ואני חושש מאוד... 

גנבים, שודדים, ושאר מרעין בישין חסרי יושר, מה אוכל לעשות?'

המשך בעמוד 13 <<<
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<<< המשך מעמוד 11 | הרה"ג שמואל צבי גנץ שליט"א

<<< המשך מעמוד 7 | הגה"צ רבי ראובן קרלינשטיין זצ"ל, על מתנות ושכר ענק מהליכותיו הנאצלות של הגאון רבי שמשון פינקוס זצ"ל 
חיים של שמחה

חיים יהודיים אמיתיים, רגיל היה על לשונו של ר' שמשון פינקוס, הם חיים 
של שמחה. לעיתים, היה מסמיך לכך את הסיפור אודות תלמידו של מרן 
הגאון רבי ישראל סלנטר - רבי איצל'ה בלאזר, ר' איצל'ה, שנהג בתענית 
דיבור מראש חודש אלול ועד יום הכיפורים, נזקק פעם לדרוש ברופאים 
לקראת הימים הנוראים, וכאשר הפרופסור הגרמני, שאליו הלך יחד עם 
רעייתו, הבחין כי הוא מתקשר באמצעות דף ועט )- בשל תענית הדיבור(, 
פעל כמיטב הליכות הנימוסין של קניגסברג הגרמנית, והביע בפני הרבנית 
הצעירה את השתתפותו בצערה, על שנגזר עליה לחיות עם אדם זקן, חירש-

אילם וגם חולני...
"כששמעתי לראשונה על הסיפור הזה בצעירותי" - אמר ר' שמשון – 
"חשבתי איזה גיחוך גרמו דבריו אלו בלבם של ר' איצל'ה ורעייתו, ותיארתי 
לעצמי איזו מחשבה עלתה בוודאי, במוחו של ר' איצל'ה לשמע דברי ההבל: 

'אילו רק היית יודע, אדון פרופסור, איזו חדוות חיים יש לנו באמת'..."
"אבל איך הוא המבט שלנו? האומנם" - שואל רבי שמשון – "אנו מסתכלים 
על ר' איצל'ה כעל המאושר באדם, או שמא כעל מסכן שגזר על עצמו 
שתיקה, ובמשך למעלה מחודש לא יכול היה לדבר? כאשר אנחנו חושבים 
על אותם ארבעים יום וארבעים לילה ששהה משה רבינו במרום, לחם לא 
אכל ומים לא שתה - וכי לא מתגנבת ללבנו איזו מחשבה קלה, בנוסח 'אפילו 

פרוסת לחם או טיפת מים. כמה קשה'...".
את מבחן המבט על ר' איצל'ה - אפשר לקבוע בוודאות - עבר ר' שמשון 
בהצלחה. בלי משים וכמשיח לפי תומו, הוא מעיד כי כבר בצעירותו הביט 

על הפרופסור הגרמני כעל אומלל שאינו יודע חדוות חיים כהלכה מהי.
מושיבי עקרת הבית

ובנקודה זו של נעימות ה"אשריך בעולם הזה" גדול היה חלקה של הרבנית 
פינקוס ע"ה, בהעניקה תדיר את תחושת ה"שמח בחלקו" לכל בני ביתה, 

ובכלל.
מנוחת הנפש ושמחת החיים מתוך חדוות חינוך ויצירה מילאו את ביתה 
בעושר של ממש, והאמונה העמוקה ואהבת התורה שלקטה בבית הוריה, 
כמו גם החיים בצלו של האדם הגדול - הנעימו לה את חיי המשנה "פת 
במלח תאכל וכו' וחיי צער תחיה, אשריך בעולם הזה, וטוב לך לעולם הבא".

הדירה הראשונה שבה התגוררה המשפחה, לאחר שהחל לכהן כרב באופקים, 
הכילה שני חדרי מגורים, חדר ספרים ו... תשעה ילדים )- עם השנים(. יום 
אחד, העמידו בני הקהילה לרשותם דירה אחרת, מרווחת יותר, כיאה לכבודה 
של הקהילה וכבודו של הגדול העומד בראשה. הרבנית ששחה על כך באוזני 
רעותה התבטאה בכנות: "הם רוצים שנעבור לדירה אחרת. מה הם רוצים 

מאיתנו? טוב לנו כך! מה חסר?!"
היא באמת לא הבינה, ובתום לב תהתה "מה רוצים מאיתנו?!" כי כן, מה 
רע כל כך בעודה שחמישה ילדים ישנים בחדר אחד, שני ילדים נוספים בחדר 

הספרים, ובצד מונחות שתי מיטות תינוק. כל כך פשוט וטוב...

על הארץ
בעת מגורי הרב בתפרח, גידלה המשפחה חמישה ילדים בדירה צנועה בת 
שני חדרים, ששטחה לא עלה על עשרים וחמישה-שלושים מטרים רבועים, 
ונעדרה מטבח ראוי לשמו. לאורך הקירות סדורות היו כמה 'מיטות של 
הסוכנות' - למי שזוכר על איזו מסגרת מברזלים וקפיצים מדובר, ובכך 
מסתכם פחות או יותר תיאורה. היו אז במושב תפרח שתי סוגי דירות: האחד, 
בו המטבח היה ממוקם מצד אחד, ומן העבר השני - שני חדרי המגורים. 
הסוג השני והפחות נוח, ששימש גם את הרב זצ"ל, היה "דירות הרכבת", 

שכללו מטבחון, שעד היום לא נודע על שום מה זכאי היה להיקרא בשם 
יומרני כזה. לא זו בלבד אלא שהיתה דירת העראי הזו נעדרת רצפות לחלוטין 
)!(, ורק יציקת מלט מחוררת ששיני הזמן קדחו בה סדקים לאורך ולרוחב, 
כיסתה את הקרקעית שבעבר ידעה זמנים טובים יותר. לכבוד שבת נוהג 
היה רבי שמשון מדי שבוע לפזר חול על מעטה הבטון המחוספס, על מנת 

לשוות לו מראה מהודר יותר.
והנה לאחר שמשפחת פינקוס עזבה את הדירה, נכנס להתגורר בה אברך 
פלוני מהמושב, לא לפני שהזמין בעל מלאכה כדי לעקור את שכבת הבטון 
ממקומה ולרצף את הדירה, כראוי למגורי בני אנוש. כמחצית השנה לאחר 
מכן הזדמן לשם רבי שמשון באקראי, וכאשר העיף מבט בריצוף החדש 
'התלונן' בחיוך: "מה עשית?! הרסת את הבית שלי!...", כאומר: מה חבל 
שקלקלת את היופי של הבית, את ההסתפקות במועט שחפפה על המגורים 

בו.
באותה שעה הפיקו פניו של רבי שמשון וחיוכו הנעים, געגועים לדירה 
הפשוטה והקטנה ההיא הנעדרת ריצוף, שעלול להצמיד את האדם לקרקע 
העולם הזה, בהבעת אהבה 
רבה לאותם ימים שבהם 
למד תורה במתיקות ובאושר 

של בן העולם הבא.
סיפר פעם רבי שמשון 
מעשה שהיה במחיצת רבו 
הגרי"ד סולובייצ'יק זצ"ל 
- ראש ישיבת בריסק. היה 
זה כאשר עשיר מסוים בא 
פעם לפני ראש הישיבה, 
כדי לבקש הצעת שידוך 
הגון לבתו, ובמהלך השיחה 
ביניהם השתבח בפניו כי 
ילדיו מחונכים שלא לחיות 

חיי מותרות.
נענה רבי יושע-בער ואמר 

לו:
"אספר לך סיפור: מלמד 
ידי  ירא שמים נשכר על 
גביר פלוני, כדי ללמד את 
בנו תורה, וכמנהג הימים ההם סמוך היה המלמד על שולחנו של בעל הבית, 
ואחראי על חינוכו וגידולו של בן טיפוחיו. ויהי היום, המלמד יושב בחברת 
הבן בשעת סעודה, וכאשר הוגשה לפניהם מנת ה'קומפוט' )- הלפתן( לקינוח, 
פנה אל תלמידו ואמר: 'הזוכר אתה את מה שלמדנו על 'שבירת התאוות'? 
- הנה ההזדמנות לקיים את זה למעשה, הבה נפרוש מן המעדן הזה'. אבל 
ה'קומפוט' היה חזק מן הילד, שהשיב למלמד בזו הלשון: 'מהצלחת הראשונה 

של ה'קומפוט' איני יכול לפרוש. את התאוות - אשבור במנה השנייה'...
"אין מי שמחפש להדיא 'מותרות' שהן מעבר לנצרך לו", הסביר רבי יושע-
בר לאותו אדם, "ונמצא שהנקודה הקובעת )אם אכן מדובר בהתנזרות 
ממותרות או בדמיונות בעלמא(, היא לא בעד מותרות או נגד, אלא: מה זו 

ה'מנה הראשונה' וההכרחית, ומהיכן מתחילה המנה השניה"...

הסוכרייה המאכזבת
סיפור קולע היה באמתחתו של רבי שמשון, מחיי ראש הישיבה שלו הגרי"ד 

ראש  בית  אל  פעם  "נכנסתי  פינקוס,  שמשון  רבי  סיפר  בחור",  "בהיותי 
הישיבה, מורי ורבי הגרי"ד זצ"ל - בנו של הרב מבריסק - והבחנתי כי לפניו 
על השולחן מונחת... סוכרייה. אפשר והבחין על פני אותות תמיהה, הוא 
פנה אלי ואמר: 'זה לי כבר עשרים וחמש שנה שלא טעמתי טעם סוכרייה'..." 

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם 

סולובייציק זצ"ל, שאותו רגיל היה להביא כל אימת שוחח על הבלי העולם 
שאין בהם ממש, הלוכדים את האדם בחבלי השווא והדמיון:

כידוע, לדעת הרב מבריסק זצוק"ל, כל היוצא מן הפירות - מלבד היוצא 
מן הזיתים והענבים - אינו חשוב כמו הפרי עצמו לענין שיאפשר לעשרו, 
משום שהוא נחשב 'זיעה בעלמא' ולא עיקרו של הפרי. לעומת זאת, להיאסר 
משום טבל, דינו כפרי. ממילא, כל מיצי שאר הפירות אסורים משום טבל, 

ואי אפשר לעשרם, ולפיכך אין כל אפשרות לטעום מהם.
"והנה בהיותי בחור", סיפר רבי שמשון, "נכנסתי פעם אל בית ראש הישיבה, 
מורי ורבי הגרי"ד זצ"ל - בנו של הרב מבריסק - והבחנתי כי לפניו על 

השולחן מונחת... סוכרייה. אפשר והבחין על פני באותות תמיהה, או שמעצמו 
מצא לנכון, לתאר באוזניי מה ענייניה של סוכריה זו במעונו. על כל פנים 
הוא פנה אלי ואמר: 'זה לי כבר עשרים וחמש שנה שלא טעמתי טעם סוכרייה, 
מאחר וכפי שידוע לך אינני אוכל 'יוצא' )-הואיל ובסוכריות מעורב מיץ פירות 
שאי אפשר לעשרו, כאמור(. והנה היום הביא לי רבי אברהם רוט מ'העדה 
החרדית' סוכריה תוצרת חו"ל, )שאין בה מרכיבים מגידולי ארץ ישראל, 
החייבים בהפרשת תרומות ומעשרות(, כך שאין כל חשש ויכול אני, אפוא, 

כיום לאחר כחצי יובל , לאכול סוכרייה ולהודות למי שבראה"...
)מתוך 'ואוהביו כצאת השמש בגבורתו'(

<<< המשך מעמוד 9 | שני סיפורים אמיתיים ומיוחדים

אוכל' כמו שלו, והבן הצביע על חברו.
כששאלה האם את אותו חבר, וביקשה הימנו להראות את התיק שלו, 
הוציא הלה ברוב חשיבות 'תיק אוכל' חדש ויפה, ולאכזבתה של האם סיפר, 
שאכן בשנה שעברה היה לו תיק כזה הדומה לשל בנה, אבל לכבוד שנת 

הלימודים החדשה קנו לו תיק חדש ומהודר!
לא אמרה האם נואש, וחשבה שמן הראוי לנסות להתקשר אל אותה 
משפחה, ולבקשם לחפש בתיק האוכל הישן, אם הוא עדיין קיים... שמא 
נמצא שם המכשיר הקטן והיקר, שכן יתכן שהילדים החליפו ביניהם באותו 

יום בקייטנה את התיק...
כששמע האבא של החבר במה מדובר, החל לחפש בביתו אחר אותו 'תיק 
אוכל' ישן משנת הלימודים הקודמת... לאחר כמה בירורים וחיפושים נמצא 
התיק כשהוא זרוק בתחתית מיכל הכביסה המלוכלכת... הממתינה להיכנס 

אל תוך מכונת הכביסה.
לאחר שהועלה התיק הישן מתוככי הר הכביסה, נפתח אחר כבוד תא אחר 
תא, ואכן לתדהמת הכל נמצא המכשיר האבוד כשהוא מונח בפינת התיק. 
4 פעמים היה אותו תיק אוכל בתוך מכונת  אימו של החבר סיפרה שכבר 
הכביסה לצורך כיבוסו, ובכל פעם ברגע האחרון לפני הפעלת המכונה נצרכה 

לתחוב פנימה משהו דחוף יותר ויצא התיק החוצה.
למותר לציין מה היה נשאר מן המכשיר העדין, אילו היה נשחק במכונת 
הכביסה. ובכן ראו הכל בחוש, את יד ד' הטובה ששמרה מכל משמר על 
שלימותו של המכשיר, בטיב ההשגחה העליונה, להשיבו לבעליו בדרך 

מופלאה! בחסדו יתברך המשגיח בדקדוק בכל צרכי עמו ישראל תמיד.
)מתוך עלון טיב הקהילה פרשת בחוקותי תשע''ח(

<<< המשך מעמוד 11 | הרה"ג שמואל צבי גנץ שליט"א

ברכת כהנים כבר נחקקו בספרי החסידות לדורותיהם תלויה במידת מה 
במידת האחווה והאחדותשתשרה בבני ישראל, וכך עורר לאמר כ"ק מרן 
אדמו"ר מצאנז זצ"ל )שפע חיים, רעד"ר נשא תשל"ז( וביאר את הפסוק : 
כה תברכו את בני ישראל אמור להם, יברכך ה' וישמרך )במדבר ו, כג-כד(. 
ועמד רבה"ק מלובלין בזה על שפתח בלשון רבים 'אמור להם' וסיים הברכות 

בלשון יחיד עיי"ש לדרכו בקודש.
וי"ל עוד דרצ"ל שתברכו אותם ותשפיעו עליהם אהבה ואחוה ושלום וריעות 
באופן שלרבים תוכלו לומר 'יברכך' בלשון יחיד, ואז דייקא 'וישמרך' מן 

החטא, שע"י האחדות ינצלו מכל החטאים. וניתנה מצוה זו לאהרן הכהן 
שהיה אוהב שלום ורודף לום אוהב את הבריות ומקרבן לתורה. 'את הבריות' 
דייקא, רצ"ל אף שאינו מאנשי המעלה, מכיון שהוא רק משתייך לעדת 
ישראל, וכפי שמבואר באדר"נ )פי"ב( איך שהיה מתחבר לבעלי עבירה עיי"ש. 

ועל הכנים להשפיע ולהכניס את כל בני ישראל שיהיו במדריגה זו.
וז"ש 'כה' תברכו את בני ישראל, רצ"ל כמו שאתם וכפי מדריגתכם, כך 
תברכו ותמשיכו להם, אמור 'להם' – לרבים, יברכך ה' וישמרך וגו' – בלשון 

יחיד, ע"י שיהיו כולם כאיש אחד ובלב אחד.

<<< המשך מעמוד 7 | הגה"צ רבי ראובן קרלינשטיין זצ"ל, על מתנות ושכר ענק

כל הכסף והזהב שהאדם עמל עליהם – לא ישארו בידו לנצח. "כי לא 
במותו יקח הכל"! קניינים אלו הנם זמניים בלבד. מהו ה"הרכוש" האמיתי 
ש"לו יהיו", שישאר שלו לנצח? – אומר הכתוב: "ואיש את קדשיו" – אותו 
ממון שנתן אדם לצדקה, לדברים שבקדושה, "לו יהיו" – הם אלו שישארו 

בידו, ויזקפו לזכותו לעולם הבא.
חליפה שהיא לנצח

בתקופה שהרב דסלר זצ"ל התגורר בלונדון, הגיע פעם לביקור בארץ 
ישראל. במהלך הביקור כתב מכתב לתלמידיו שבלונדון, בו הוא מספר להם 

את שרואות עיניו בארץ הקודש.
בין הדברים הוא מספר כי רוב רובם של ה"ירושלימע יידען" חיים בעניות 
גדולה, אבל יש יהודי אחד שבאופן יחסי נחשב לעשיר, ויש לו הנהגה טובה 

שעליה הוא מעונין לספר להם:
יהודי זה, כל אימת שהוא מחתן את אחד מבניו, הוא הולך לבית היתומים 
'דיסקין' ושואל מי הם עשרת היתומים המסכנים ביותר, ולכל אחד מהם 
הוא קונה חליפה חדשה. "הקב"ה זיכה אותי לחתן את הבן שלי", הוא אומר, 
"אני אלביש עשרה מהבנים שלו, כמו חתנים"... זאת ועוד: כל אימת שהוא 
מחתן בת, הוא נכנס לבית היתומות 'בלומנטל', וקונה לעשר יתומות עניות 

שמלות חדשות.
התבוננו וראו, כותב הרב דסלר לתלמידיו, אלו הרגשות עדינות ואצילות, 
יש ליהודי ירושלים. ביום שמחתם אין הם דואגים רק לעצמם, לבניהם 

ולבנותיהם, הם דואגים לשמח גם את בניו ובנותיו של ה', ורק מתוך רגשות 
אלו הם נכנסים לתוך שמחתם האישית...

הרב דסלר הוסיף וכתב: "סקרן אותי לראות את סוג החליפות שקנה אותו 
עשיר ליתומים. בררתי וראיתי כי מדובר בחליפות טובות, איכותיות, לא 

שמאטס", רק את הטובות והמהודרות ביותר.
ניגשתי לעשיר ואמרתי לו: "אשריך! אשריך שגם ביום שמחתך אינך מרוכז 
רק בעצמך, אלא משכיל לחשוב גם על אחרים, מסכנים, ולשמח גם אותם 
במעשה הצדקה שלך! אבל בתור 'סוחר', שבודאי בזה גדול אתה ממני, רציתי 
להעיר ולהאיר לך 'הערה מסחרית'. דומני כי יש לך איזושהי טעות במסחר!...".
ראיתי את הסוחר מתפלא מאד למשמע הדברים, והסברתי לו את כוונתי:

"כמה שעות ביום אתה לובש את החליפה שלך? שעה, שעתיים! כמה שנים 
אתה הולך עם אותה חליפה? שנה, שנתיים! אבל את החליפה שאתה קונה 
ליתום, תלבש במשך מיליארדי שנים, זוהי חליפה לנצח. ואם כן, אני שואל 
אותך שאלה 'מסחרית': איזו חליפה צריכה להיות באיכות גדולה יותר, 

החליפה שלך או החליפה של הילד היתום?
מורי ורבותי!

הבה נזכור את דבריו הקדושים של ה'חפץ חיים': "ואיש את קדשיו לו יהיו" 
– רק מה שאדם נותן לדברים שבקדושה, לאחזקת תורה ולצדקה, הוא זה 

שישאר בידו לנצח! שאר כספו וזהבו שאגר בעמל רב, לא יישאר בידו!
)מתוך יחי ראובן, במדבר( 
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חשיפה: מיהו עורך הדין הטוב והמשתלם בעולם?
הרה"ג רבי אשר קובלסקי שליט"א

ה תְבָרְכוּ ... וַאֲנִי אֲבָרֲכֵם ) במדבר ו, כ"ג - כ"ז( כֹּ
פרשת השבוע הנוכחי, מעניקה לנו מתנה משמחת במיוחד, מבשרת לנו 
על רגעים נפלאים בעלי השפעה מרחיקת לכת. המתנה היקרה הזו נחבאת 
בין הכלים - בעיצומה של התפילה, ואיננה דורשת מאיתנו כמעט דבר, מלבד 
לעמוד ולהקשיב, וזה הכל. למרות זאת, היא טומנת בחובה אוצר של ממש, 

שכדאי כל כך להכירו ולהתבונן בו.
הרי העולם של ימינו סוער, רב תהפוכות, ואולי גם קצת מעורר חששות. 
כולנו רוצים לשמור את עצמנו ואת ילדינו מוגנים מפני פגעי היצר, מחוסנים 
ובריאים מכל מחלה חלילה, מוצלחים ושבעים, מאושרים ועליזים. כולנו 
רוצים לפתוח את הלב לעסוק בדברי תורה ולהתעלות רוחנית - שאיפה 
הבוערת בלב כולנו. אבל מי יודע מה ילד יום, מי יכול להבטיח התגשמות 

משאלותנו?
כבר חז"ל קבעו, שמיום שחרב בית המקדש כל יום שעובר קללתו מרובה 

מקודמו. וזו בשורה מדאיגה: האומנם? כל 
יום המצב ילך ויחמיר? כל יום גזירות חדשות 
חלילה? מחלות מסתוריות? איך נתמודד? 

האם יש כלי להגן על עצמנו?
חושף הירושלמי בפ"ט דסוטה: 'א"ר אבין 
בשם רב אחא: ברכת כהנים!' כן! במצב בו 
גזירות מתחדשות, כשהעולם כולו מאיים 
וסוער, ברכת כהנים היא המגן הבטחוני 
מפני כל הגזירות הרעות, היא הקסדה 
הרעים  הפגעים  מפני  עלינו  ששומרת 
המתחדשים בעולם. העצה להתמגן - היא 
אותו אוצר יקר הנחשף בפרשת השבוע, 
ושמו ברכת כהנים! רק ברכת כהנים עומדת 
לצידנו להגן עלינו, וכדאי להעריך את המתנה 
הנפלאה הזו, השומרת עלינו ואף פותחת 

לנו שערי שמים!
יתכן, שהמציאות של חיינו והקשיים המתחדשים, הינם תולדה של העובדה 
שבית המקדש כבר אינו עימנו, כפי שחז"ל אומרים שהמצב הזה קורה 
משחרב בית המקדש. ולא בכדי - הרי כל עוד בית המקדש היה קיים, נערכה 
בו עבודת הכהנים, שבה היו מגינים על העולם כולו. אך כבר חרב המקדש, 

וממילא נותרנו חלילה חשופים לכל מזיק ופגע רע...
אך ברכת הכהנים, הינה ההגנה היחידה שנותרה בידינו מימי המקדש, וכאז 
כן עתה - היא ממשיכה להגן עלינו גם כיום, כי  זו עבודת הכהונה היחידה 
שנותרה עימנו. זאת מגלה הרמב"ן בפרשת 'בהעלותך', כי בעידן בו כל 
הקרבנות - בטלו וכל עבודות הכהונה - אינן, נותרה לנו רק ברכת כהנים, 

כעבודת הכהונה היחידה הפעילה בימינו אנו.
ולכן, מובן היטב הגילוי של הירושלמי, שכיום - בעידן ללא בית המקדש 
כשנותרנו חלילה חשופים לכל איום, ברכת הכהנים היא המעניקה לנו שפע 
אלוקי ישיר מבורא עולם, מעטרת לראשנו מטריה חסינת גזירות ופגעים 
רעים, מכניסה אותנו לחממה מוגנת, ופותחת לנו את כל שערי השפע, לשפר 
את איכות חיינו ולזכות ברוב הצלחה וברכה. כי זו עבודת המקדש היחידה 

שנותרה עימנו, מגינה עלינו ומברכת אותנו!
ובדורנו אנו, בשל המצב האמור, אין פלא כי רבים מתאמצים להשיג סגולות 
ועצות לשמירה ולהגנה רוחנית כגשמית, לפתוח עבורם שערי שמים, להרחיב 
את השפעת השפע האלוקי, ולזכות לחן וחסד בעיני אלוקים ואדם. נוכל 
לראות יהודים יוצאים למסעות חובקי עולם, מזילים מהונם אינסוף משאבים, 

בדרכם לישועה שהם מקווים לה. נוכל לראות אנשים טורחים לילות כימים, 
כדי להגיע לתקוותם הנכספת.

יומיומית ושגרתית - אך  אך מתברר, שישנה מתנה יוקרתית במיוחד, 
עוצמתית ואדירה. אם נדע לנצלה היטב, אם נדע להכירה כראוי - היא פותחת 
לנו את שערי השפע, מחברת אותנו למקורות הרווחה. היא מגינה מכל רע, 
מחסנת מפני כל מוקש, עוטפת אותנו בהגנה שמימית איכותית שמבטיחה 

את הצלחתנו. ברכת כהנים!
2 דקות, שלושה פסוקים קצרים. הכהנים עולים, מברכים מילה  בקושי 
במילה, ואנו עונים אמן. לכאורה פעולה פשוטה ושגרתית, אך בפועל - זו 
פעולה שמזעזעת מוסדות תבל, מעניקה לנו את מיטב ההגנה השמימית 

ופותחת לנו את כל שערי השפע!
הבה ננצל את המתנה הנפלאה הזו, הבה נתכונן לרגעים הללו, שלא 
להחמיצם חלילה, להקשיב לכל מילה, לכוון היטב. כך נבטיח לעצמנו את 

ההגנה השמימית הנפלאה, ונפתח לנו את אוצרות השפע עד בלי די!
2 דקות, כבר 12 שנה!

המכתב שמצא ר' פנחס בבוקרו של יום 
בתיבת הדואר, החסיר מלבו פעימה עוד 
לפני שפתח אותו. על המעטפה התנוסס 
ועצם  לוגו בית המשפט המחוזי בעירו, 
הימצאות מכתב עם לוגו כזה - לא בישרה 

לו טובות...
ופתח את  הוא עלה הביתה, התיישב, 
המעטפה. הוא החל לרוץ על פני השורות, 
12 עמודים של כתב  ופניו החווירו כסיד. 
תביעה מנומק, בנוגע למישהו שטוען שהוא 
חתם ערבות צד ג' עבור מישהו אחר. עורכי 
הדין שהגישו את התביעה עשו עבודת מחקר 
מאומצת, טענו שבהכרח זה כתב ידו החתום 
על המסמך, ולכן הוא נתבע במיליוני שקלים, 

באמצע יום בהיר, באמצע החיים.
רעייתו הבחינה בסבר פניו המלבין בהדרגה, וחשה להגיש לו כוס מים. הוא 
כלל לא שתה, לא הצליח לפתוח את שפתיו מעוצמת ההלם. הוא זכר כי 
היתה לו בעבר הרחוק מערכת יחסים עם אותו פלוני שנתבע, אך לא זכר 
את הפרטים לאשורם. כך או כך, את הערבות - ככל הזכור לו - לא חתם, 
ובוודאי שלא התכוון להיות ערב למיליוני שקלים - סכום אותו מעולם לא 

החזיק בין כפות ידיו...
בשעות הבאות, הסתובב ר' פנחס כסהרורי, כשמוחו ולבו אינם עמו. תחושה 
פנימית חזקה אמרה לו שהסתבך בדרך ללא מוצא. הוא כלל לא נחשב כאיש 
עסקים אמיד או קרוב לזה, מעודו הוא עמל לפרנסתו ותו לא. מהיכן נפלה 

עליו תביעה של מיליונים?!
מיהר ר' פנחס לשאול את רבו, לברר כיצד יוכל להינצל מהתביעה הנוראה 
שנפלה עליו ללא כל סיבה. בשעת ערב מאוחרת עלה לביתו של הגאון רבי 
חיים קנייבסקי שליט"א, וסיפר את כל הקורות אותו: על חייו שהתנהלו 
בשלווה, על התביעה המפתיעה שהתגלגלה עליו משום מקום, ועל היותו 

אובד עצות ועשתונות לנוכח ההתפתחויות, כשאינו יודע מה לעשות...
רבי חיים האזין לו בקשב, וכהרף עין פסק בשתי מילים: 'ברכת כהנים!'

לר' פנחס זה הספיק, המסר היה חד וברור. רבי חיים קובע, כי ההגנה 
הטובה עבורו, הדרך הרוחנית להינצל מהגזירה שנכפתה עליו - היא ברכת 

כהנים!
לא אחר ר' פנחס לקיים את ההוראה, ובהידור רב. מדי בוקר בבוקר, תוכלו 

פני  על  לרוץ  והחל  המעטפה.  את  פתח  התיישב,  הביתה,  עלה  הוא 
השורות. פניו החווירו כסיד. 12 עמודים של כתב תביעה מנומק, עורכי 
נתבע  הוא  מאומצת.  מחקר  עבודת  עשו  התביעה  את  שהגישו  הדין 

במיליוני שקלים, באמצע יום בהיר, באמצע החיים...

המשך בעמוד הבא <<<
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<<< המשך מעמוד קודם 

לראות את ר' פנחס מדלג בין המניינים, אוסף לחיקו עוד ועוד ברכות כהנים. 
לפני שהוא יוצא לעבודתו מדי יום, הוא מחסן את עצמו בברכות כהנים רבות 
ככל שיוכל, בכולן הוא עומד ומאזין בקשב רב, מכוון בכל מילה, ומקווה לטוב...

12 שנים חלפו מאז מכתב התביעה הראשוני, ועדיין לא נרשמה כל התקדמות 
בתיק. פה התובע ביקש דחיה, כאן יצא בית המשפט לפגרה, ושוב הסתכסכו 
עורכי הדין בינם לבין עצמם. התביעה עודה מתגלגלת הלוך ושוב, אך בשתים 
עשרה השנים שחלפו - לא התקיים ולו דיון אחד, לא נרשמה כל התקדמות 

לרעתו של ר' פנחס!
ועד היום, מוסיף ר' פנחס להקפיד על החיסון היומי, אינו מפספס אף יום 
ברכת כהנים, ומשתדל לשומעה כמה פעמים, בעיניים עצומות, בכוונה רצינית, 
בדבקות לוהטת. הוא לא מוותר על ברכת כהנים, והברכה האלוקית - מוסיפה 
ללוותו ולהגן עליו מדי יום ביומו, כשכל יום הוא מתבשר על דחיה נוספת 

בתהליך, המקרבת את קץ התיק ולו בשל הדחיות החוזרות ונשנות!
וסיפור זה, אותו שמענו מר' פנחס בעצמו, הוא 'נס משפטי' שעודו מתחולל, 
כל יום, כל שבוע, וכל חודש. ברכת כהנים מגינה עליו, שומרת על ר' פנחס 
מהתביעה. הוא שומע את ברכת הכהנים ומכוון אליה, והקדוש ברוך הוא 

מקיים הבטחתו 'ואני אברכם', ומגן עליו מפני התביעה המאיימת...
כי הכח הזה טמון בברכת הכהנים, כפי שמגלה מדרש 'לקח טוב', שבברכת 
'וישם לך שלום' טמונה הבטחה משמעותית: שאפילו אויבי האדם ישלימו 
עמו. מדהים! שלוש מילים בלבד, והן כוללות הבטחה לשלום אמת אפילו 

עם האויבים!
כמה כדאי ללמוד מסיפור זה, המעורר התפעלות מעוצמתה של ברכת 
כהנים. הרי כמה כסף, זמן ומשאבים, משקיעים אנשים כדי להתמגן מפני 
דין, מרדפים  תביעה משפטית. כמה שעות של התייעצויות עם עורכי 
והתרוצצויות, הכל כדי להיות מוגן מסכסוך מתמשך, להסדיר את יחסי 

השותפויות, לדאוג לחיות בשלום ובאחווה.
ברכת כהנים מבטיחה זאת, מבטיחה. היא מנטרלת את התביעה, מבטלת 
את האיום, דואגת לחיי שלום ושלווה עם הקרובים לנו ועם אויבינו, עם 
החולקים עלינו וגם עם מי שקמים עלינו להזיקנו. זו עוצמה של הגנה 
שמימית מול כל צרה וצוקה, חיסון רב עוצמה נגד כל צרה משפטית או 

רפואית, בעיה עם ילד, או גזירה שניחתה עלינו.
כמה כדאי להיכנס תחת המטריה של 'ברכת כהנים', ולהישאר מוגן מכל 
פגע רע! הבה נאמץ את הברכה האהובה הזו, הבה נכוון בה כהלכה, נוודא 
מדי יום שדאגנו לשמוע אותה, להיעזר בהגנתה. כך נישאר מחוסנים ובטוחים, 

ונפתח לנו את כל שערי השפע עד בלי די!
מאמץ שיצר מהפך רפואי...

כששמע ר' משה הכהן את הבשורה המחרידה, כמעט ונפל מתעלף. הרופא 
שישב מולו נותר בסבר פנים חתום בחומרה, אך ר' משה הרגיש כי אפילו 
לבו של הרופא לא עומד בכאב המפלח, וגם הוא בקושי מצליח להגות את 
המילים מפיו, שעה שהוא מבשר לאב צעיר לששה ילדים כי חלה בנוראה 
שבמחלות. החודשים הבאים, עברו עליו בחרדה משולבת בחולשה. המחלה 
לא עשתה לו הנחות, הוסיפה והתגברה עליו, מכניעה את גופו הדאוב והכאוב...
הוא נאלץ לעזוב את עבודתו, ולהתמסר לטיפולים השוטפים. רוב שעות 
היום שכב ללא תנועה, מחוסר כח להניע אבר, ואף לבית הכנסת לא יכול 
היה להגיע, כך שנבצרה ממנו הזכות להתפלל בציבור ולשאת את כפיו במצוה 
האהובה של ברכת כהנים. בשוכבו על מיטת חוליו לא הפסיק להרהר בשאלה 
מה יוכל לעשות כדי לצאת ממצבו, ואז אינה ה' לידו את דברי הרמב"ן 
בפרשת 'בהעלותך', כי 'ברכת כהנים' הינה העבודה היחידה שניתנת לכהנים 

האפשרות לעשותה בזמן הזה. 
דברי הרמב"ן נסכו בו כוחות חדשים ורעננים. בהבזק של רגע הבין כי עד 
עתה לא היה מודע מספיק למתנה הנפלאה המצויה בין שפתיו, והוא יכול 
לבטאה מדי יום ביומו. 'אבל אם אני עוד יכול לעשות עבודת כהונה - איך 
אוותר על כך?!' - לחש לו קול חזק בעומק לבו. 'עכשיו אני יכול לזכות 
במעלה הנפלאה של ברכת כהנים, לזכות לעבוד עבודת ה', כעבודת הכהנים 
בבית המקדש. האם לא אגיל ואשמח ואתאמץ מעל ומעבר לכוחותיי כדי 

להצליח לעשות את עבודת הכהונה שנותרה לי?'
באותו לילה החליט: מחר, בכל מחיר, יקום לעבודת הכהונה שלו. לא משנה 
כמה יהיה תשוש ומחוסר כוחות, לא משנה כמה יהיה חלוש ואובד עשתונות 
- הוא יאסוף את עצמו ויגיע לבית הכנסת, לשאת את כפיו ולברך את עם 
ישראל באהבה! על זכות כה כבירה לא יוותר, יתאמץ מעל ומעבר כדי לזכות 

בה!
כשיצא לבית הכנסת בבוקרו של יום, הופתעו שכניו ומכריו לראותו. הם 
ידעו שחלה ומסתגר בביתו, אבל לא העריכו נכונה כמה חלש ייראה, כמה 

כאב ישתקף מעיניו. הוא נראה חיוור כסיד, בקושי הצליחו לזהותו... גם 
עובדה זו לא נסתרה מעיניו של ר' משה, והכבידה עוד יותר על לבו בצאתו 
מהבית. אך גם לזה לא נכנע, ובאומץ ובגבורה הוסיף לשרך את רגליו אל 

בית הכנסת, נטל את ידיו וניגש לשאת את כפיו.
בעיניים דומעות וברכיים חלושות, נעמד ר' משה בשורת הכהנים. כשכולם 
הסתובבו לאחור, התקשה מעט בשל חולשתו, אך התאזר בגבורה והמשיך. 
ידיו, אירח את השכינה בין אצבעותיו, ונשא קולו  יישר את שתי כפות 

בהתרגשות: 'יברכך...'
כשסיים, אך בקושי החזיק מעמד ולא קרס ארצה. אך הוא הרגיש שברכת 
הכהנים הזו נסכה בו כוחות מחודשים, והמאמץ היה בהחלט כדאי. הוא 
הרגיש שברכת הכהנים הזו שנשא במסירות נפש תבשר לו טובות, אסף את 

שארית כוחותיו ושב לביתו. 
כך ביום הראשון, ביום השני, וגם בהמשך. למרות הקושי, על אף החולשה, 
לא ויתר ר' משה הכהן על הזכות העצומה של עבודת הכהונה, על האושר 
הייחודי להיות שליחו של בורא עולם לברך את עמו ישראל. הוא הוסיף 

והתאמץ למען 'ברכת כהנים', והברכה השיבה לו כגמולו הטוב:
שבועות ספורים אחר כך, התבשר כי באורח פלא, המחלה החלה לסגת 
לאחור. שיפור רדף שיפור, מינון הטיפולים והתרופות ירד בהתמדה, וכעבור 

כמה חודשים כבר התבשר בבשורה המאושרת:
המחלה נעלמה, כליל. הוא בריא ואיתן, כאחד האדם. נס של 'ברכת כהנים'!

את הסיפור שמענו מהרה"ג ר' אליהו דיסקין שליט"א ששמע אותו מהכהן 
בעצמו, והוא נושא מסר כפול, גם לכהנים וגם לכל בית ישראל:

לכהנים - כמה רבה ועצומה הזכות שבכפות ידיהם, כמה גדולה המצוה 
אותה הם מקיימים בנשיאת כפיהם. לאיזו ברכה ושמירה עליונה זוכה הכהן 
בזכות ברכתו, כמה ברכת שמים מלווה את אמריו. הרי כך מגלה הריטב"א 
במסכת מגילה דף כ"ז, ש'כל המברך ברכת כהנים - מתברך ומאריך ימים!'
וגם לנו, לכל יהודי: כי אם ברכת הכהנים יכולה לרפא חולה במצב כה 
קשה, אין משהו שאינה יכולה לעשות. הבה נקפיד להתברך בברכה המשולשת 
בתורה, הבה נכוון בכל מילה ונקפיד על שמיעת כל הברה, כדי שנזכה לרוב 

השפע והטובה שברכת כהנים נושאת בכנפיה אלינו. 
הרי אין לנו ברכה נוספת, בה בורא עולם מטיל בכבודו ובעצמו את כל כובד 
משקלו לברכנו, כמו 'ואני אברכם' - האמורה בברכת כהנים. הכהנים - שמים 
את שמו יתברך, מברכים בשליחותו. ובורא עולם משלים ופותח לנו שערי 

שפע וברכה, הגנה ושמירה, כהבטחתו: 'ואני אברכם!'
אורח מפתיע במיוחד!

בית הכנסת הספרדי הגדול 'עטרת תורה', ברוקלין, ניו יורק. תפילת שחרית 
עומדת להתחיל, קהל המתפללים שגרתי לחלוטין, דבר לא יכול היה להכין 

אותם להפתעה המרעישה שתתרחש בעוד דקות ספורות...
לפתע פתאום, נפתחה דלת בית הכנסת בידי קבוצת מקורבים, שליוו את 
הגאון רבי אהרן יהודה לייב שטיינמן שליט"א, לרפו"ש בתושח"י. הרב 
שטיינמן שהה אז במסעו המפורסם בארצות הברית, והמתפללים היו מופתעים 

לראותו בא בהיכלם, בלי כל הכנה או הודעה מוקדמת. 
יותר מכולם, ניצב מופתע רב בית הכנסת. הן רק אמש - בקבלת הפנים 
שנערכה, ניסה לזכות לראות את הרב שטיינמן ולו במבט חטוף, ולוואי והיה 
זוכה ללחוץ לו יד. ועתה - שפשף עיניו בתדהמה - הרי הרב שטיינמן כאן, 

עמו, בא להתפלל בהיכלו! לכך - מי פילל ומי מילל!
עם סיום התפילה, ניגש הרב ללחוץ את ידו של האורח המכובד, וגם תמה: 
'במה זכינו שראש הישיבה יבוא להתפלל עימנו? הרי לא ידענו על בואו, וגם 

בית הכנסת הזה הוא ספרדי, ואינו מתפלל בנוסח המקובל אצלכם?!'
השיב לו הרב שטיינמן בפשטות: 'הלא תדע, כי בבתי הכנסת בארץ ישראל, 
מברכים הכהנים את העם מדי יום ביומו. לעומת זאת, בחוץ לארץ, ברבים 
מבתי הכנסת האשכנזים אין הכהנים נושאים כפיהם מדי בוקר, אך אינני 

יכול לוותר על הזכות הגדולה של ברכת כהנים - - -
לפיכך, ביקשתי לברר היכן יש בית כנסת בו יברכו ברכת כהנים גם בתפילת 
שחרית של חול, ובאתי להתפלל כאן. כדי לזכות בזכות של 'ברכת כהנים' 

גם היום!'
מדהים! במשקפיים של גדולי הדור, גם יום אחד, יום אחד! - מסוכן מדי 
להישאר בלי ההגנה של ברכת כהנים. נכון שהוא בניכר, ונכון שבמקומו 
הנוכחי אין מברכים מדי יום, אך הוא לא יכול לוותר. יתאמץ, יברר, יתפלל 

במקום עם נוסח שונה - ובלבד שגם היום יזכה בהגנה של ברכת כהנים!
אשרינו שזכינו, שיש לנו את ברכת כהנים מדי יום ביומו. הבה נקפיד באמת 
שלא להחמיצה אף יום, בשום מחיר. כדי שנהיה מוגנים ושמורים תמיד, 

ונפתח לנו את שערי השפע!
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תּוֹ וְהִוא נִטְמָאָה  )במדבר ה,יד( א אֶת אִשְׁ וְעָבַר עָלָיו רוּחַ קִנְאָה וְקִנֵּ
במשנה סוטה )פרק ו' משנה 
א'( שנינו: מי שקנא לאשתו 
מעוף  אפילו שמע  ונסתרה 

הפורח יוציא ויתן כתובה.
ובתפארת ישראל כתב ששמע 
– תוכי[ שאומר  ]פאפאגייא 
ההוא  העוף  ודרך  שנסתרה 
לחזור ולדבר מה ששמע מאדם 
מדבר, ואף זה וודאי כך שמע 

גם הוא מאדם.
ניתן להוכיח מכאן  ולכאו' 
שאפשר לסמוך בעדות על קולו 

של התוכי, ויל"ע.

בכף החיים )לר"ח פלאג'י סי' כז אות יג( ועוד פוסקים, כתבו שיש להיזהר 
שלא לשרוף את השערות לאחר שמסתפר, ויש שמביאים ראיה מתוס' בנדה 

)שם( שכתב ששריפת כל דבר הבא מן האדם יכולה להזיק לו.
בספר נהגו העם )לרבי דוד עובדיה מקהילת צ'פרו במרוקו עמ' רמב שונות 
אות ב( כתב: שאחרי התספורת הראשונה לתינוק היו נוהגות הנשים ללקט 

את השערות ושמים אותם בתוך 
הכרית של התינוק, ומביא טעם 
לזה שהוא משום חיבוב מצוה 
שבפעם הראשונה מקיים מצוות 
ולכן לחיבוב מצוה  הפאות, 
שמרו על השערות שעל ידם 
נתקיימה המצוה כדכתיב "ראשית 
וישראל  לו",  תתן  צאנך  גז 

נקראים צאן.

מְרֶךָ. נֵי יִשְרָֹאֵל... יְבָרֶכְךָ ה' וְיִשְׁ )ו,כג-כד( כּהֹ תְבָרֲכוּ אֶת בְּ
בגמ' ברכות )נה:( מובא: הרואה חלום ולא ידע מה חלם אם חלום טוב 
או חלום רע, ונפשו עגומה עליו יעמוד לפני הכהנים בשעה שעולים לדוכן 
ויאמר תפילת רבונו של עולם לחלום.

ובס' תורת חיים )לרבי אברהם חיים 
שור זצ"ל – בבא קמא נה.( מבאר 
את הקשר שבין ברכת כהנים להטבת 

חלום:
"חלום הוא אחד מששים בנבואה, 
וברכת כהנים כדמות נבואה היא, 
שהכהן העולה לדוכן לברך את ישראל 
הרי הוא כמתנבא והשכינה שורה 
עליו ומהאי טעמא אמרו חז"ל שאין 
להסתכל בכהנים בשעה שנושאים 

כפיים. 
וכיון שהחלום הוא אחד מששים 
בנבואה, לכך מי שראה חלום רע מתבטל הוא בששים כדרך כל דבר רע, 
ויפרש חלומו בשעה שחלה עליו הנבואה, כדי שתתערב נבואתו הקטנה 

בתוך הנבואה הגדולה, ותתבטל בששים ותהפך להיות ברכה.
וזהו שיש בברכת כהנים ששים אותיות, רמז לחלום רע שמתבטל בששים 

חלקים של הנבואה הגדולה", ע"כ.

יר לַה'. )במדבר ו,ב( י יַפְלִא לִנְדּרֹ נֶדֶר נָזִיר לְהַזִּ ה כִּ ָ אִישׁ אוֹ אִשּׁ
הרמב"ם )הקדמה לפירוש המשניות( כתב שרבינו הקדוש, סידר אחר מסכת 
נדרים את מס' נזיר, מפני שהנזירות גם כן מכלל נדרים, וכשהאשה נודרת 
בנזיר, יוכל הבעל להפר, וכשהשלים לדבר על הנשואין ומה שיתחייב בשבילן 
מהפרת הנדרים, התחיל בענין הגירושין, שאחרי נישואין באין הגירושין, וסידר 
גיטין אחר נזירות, ואחר גיטין סוטה, שענינה מענין הגירושין, שהסוטה כשתזנה 

יש לכוף האיש והאשה על הגירושין .    
ובס' פרי צדיק )לרבי צדוק הכהן מלובלין זצ"ל פרשת נשא אות יג( הקשה, 
מדוע בתורה שבכתב נאמרה פרשת נזיר אחרי פרשת סוטה, ובתורה שבע"פ 

סידרו את מסכת נזיר קודם מס' סוטה.
והביא את הגמרא )סוטה ב.( "למה נסמכה פרשת נזיר לפרשת סוטה, לומר 

לך שכל הרואה סוטה בקלקולה יזיר עצמו מן היין".
וביאר שם שהתורה שבכתב היא רמיזות, והיא הבת קול שיוצאת בכל יום 
שגורמת לאדם הרהורי תשובה על מעשיו, ולכן כתוב קודם את פרשת סוטה, 
שאחר שראה את ענין הסוטה בקלקולה, הדבר רומז לו שבעתיד יתרחק ויזיר 

עצמו מן היין.
אולם התורה שבעל פה חיברוה ה"חכמים" ואחז"ל "איזהו חכם הרואה את 
הנולד", היינו מצד חכמתו רואה מקודם שמזדמן לפניו מה שיוכל להיולד מזה 
ומזיר עצמו מן היין, וכן בכל ענינים, ולכן הקדימו נזיר לסוטה, משום שהיא 

מתייחסת לקודם המעשה.

האם אפשר לסמוך על תוכי בעדות?

של  השער  עם  במרוקו  עושים  היו  מה 
החלאקה?

הוא  כהנים  ברכת  זמן  דווקא  מדוע 
הזמן הראוי להטבת חלום?

מדוע בתורה קדמה פרשת סוטה לפרשת 
נזיר  מסכת  קדמה  המשניות  ובסדר  נזיר, 

למסכת סוטה?
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שלל טעמים ומקורות למנהגים נפוצים 
לחיים בשתיית כוס יין

מקור אמירת לחיים בשתיית יין "מעשה ברבי עקיבא שעשה משתה לבנו 
ועל כל כוס וכוס שהביא אמר חמרא וחיי".. )שבת סז, ב(.

הטעם באמירת "לחיים" 
לפי שנקנסה מיתה על האדם בשביל אותו היין למ"ד עץ הדעת גפן היה 
לכן אומרים לחיים )דעת זקנים מבעלי התוספות פרשת שמיני(, טעם 
אחר:שהיין גרם קללה לעולם בימי נח שנשתכר, לכן אומרים לחיים דהיינו 

שהיין לא יזיק לנו רק שיהיה לחיים )ליקוטי הפרדס(.
טעם אחר: על פי הגמרא סנהדרין )מג, א( היוצא ליהרג )במיתת ב"ד( 
משקים אותו לבנה בכוס של יין כדי שתיטרף דעתו שנאמר )משלי לא ו( 
"תנו שכר לאובד ויין למרי נפש" ולכן אומרים שהמשקה שאנו שותים יהי 

לנו לחיים ולא כאותו שהוציאו למות.
טעם אחר: על פי הגמרא )עירובין סה, 
א. סנהדרין ע,א( שאומרת "לא נברא 
היין אלא לנחום אבלים" ואנו אומרים 
שהמשקה יהיה לחיים ולא כיין ששותים 

לנחם אבלים.

כיסוי ראש
"אסור לילך ד' אמות בגילוי ראש" 

)שו"ע סימן ב סעיף ו(. 
מקור הדין: בגמרא בקדושין )לא, א( 
רב הונא בנו של ר' יהושע לא היה הולך 
ארבע אמות בגילוי ראש והסביר את 

מנהגו לפי ששכינה למעלה מראשי.
והטעם: לפי שכיסוי ראש מצביע על 
יראת שמים כמו שמצאנו בגמרא בשבת 
)קנו, ב( אמו של רב נחמן בר יצחק 

שהזהירתו לכסות ראשו כדי שיהא עליו מורא שמים )ט"ז ח ס"ק ג(.
טעם אחר: לפי שיש בגילוי הראש משום "ובחוקתיהם לא תלכו" )ט"ז שם(. 
טעם אחר: משום שיש בכיסוי הראש היכר מיוחד בין עובד אלוהים לאשר 

לא עובדו.

תבלה ותתחדש על מנעלים
הלובש בגד חדש נוהגים לברכו בברכת תבלה ותתחדש, אבל אין מברכים 
כן את הנועל נעלים חדשות, הטעם: לפי שהיו צרכים להמית בהמה אחרת 
בשביל עשית מנעליו וכתיב )תהילים קמה ט( "ורחמיו על כל מעשיו" )רמ"א 
רכג ו בשם מהרי"ו בפסקיו( ומוסיף ברמ"א )שם( והנה טעם זה חלוש מאוד 

ואינו נראה מ"מ רבים מקפידים על זה שלא לאומרו. 

תפירה כשלובש הבגד
נוהגים שאין תופרים בבגד בשעה שאדם לבוש בו )ליקוטי מהרי"ח ח"א(
והטעם: משום שקשה לשכחה )חופת אליהו רבה סוף שער ג כף החיים 

יור"ד קטז אות ריב(. ולשם רע )ספר זכירה ענין סגולות(
טעם אחר: משום סכנה דעל פי רוב גומרים תפירת תכריכי המת כשהוא 

לבוש בזה )מטעמים מערכת בגדים אות ז(. ועוד משום סכנה שלא יפגע 
המחט בבשר )אוצר דו"מ עמוד 452 בשם אוצר כל מנהגי ישורון סימן ח בגד 

ב(.
אם נחוץ לו לתפור הבגד כשהוא לבוש יטול קיסם או חוט בפיו בשעת 
התפירה ויאמר "ה' ישמרני מכל רעה" )ספר זכריה ענין סגולות, ספר עץ 

חיים בהגהות זר זהב אות ב(.
ויש שלא הקפידו בדבר זה )חזו"א הובא בטעמא דקרא הנהגות חזו"א אות 

ל(.

שליבת אצבעות הידים
יזהר שלא לשלב אצבעותיו זו בזו, והטעם: לפי שהם כוחות העליונים 
ימניים ושמאלים ואין לערבם )מעבר יבוק הו"ד טעמי המנהגים ליקוטים 
אות נד(. טעם אחר: משום ששילוב 
אצבעות הידים סימן להתעוררות הדינים 
)יסוד ושורש העבודה שער הכולל פרק 
יט(.  טעם אחר: משום ששילוב ידים 
מביא לידי דאגה )ספר זכירה עניני 
סגולה ורפואה(. ויש שלא הקפידו בדבר 

זה )וכן דבר זה לא נכתב במשנ"ב(.

לבריאות )אסותא( )פדר"א פרק נב(
הטעם שאדם שמתעטש אומרים לו 

אסותא )לבריאות(
לפי שמיום שנבראה העולם לא היה 
אדם חולה אלא היה הולך בשוק ומתעטש 
והיתה נשמתו יוצאת מנחירו עד שבא 
יעקב אבינו ובקש שיחלה האדם קודם 
שימות )אוצר דינים ומנהגים עמוד 

.)244

סגולת אמירת "אמר רבי בנימין" למצוא אבידה
"אמר רבי בנימין הכל בחזקת סומין עד שבא הקב"ה ומאיר את עיניהם 
מן הכא )בראשית כא יט( "ויפקח אלהים את עינה ותרא באר מים ותלך 
ותמלא את החמת" )מדרש רבה בראשית פרשה נג יד( וכתבו המפרשים 
שהבאר היתה אלא שלא ראתה את הברכה וע"י בכיה ותפילה פקח ה' את 
עיניה וכדרך שה' פקח את עיניה כן יפקח ה' את עינינו למצוא את מה שנאבד. 
וסגולה לומר מימרא זו במקום שנאבד אבידה ובדוקה ומנוסה בפי כל 

)פניני רבינו הקה"י עמוד קיג(.

אם ירצה השם
נוהגים לומר על כל מעשה שיעשה בעתיד אם ירצה השם, והטעם: על שם 
הנאמר במדרש )אוצר מדרשים עמוד 273( לעולם אל יאמר אדם לעשות 
דבר אלא בגזרת המקום שנאמר )משלי יט כא( "רבות מחשבות בלב איש 

ועצת ה' היא תקום" )אוצר דינים ומנהגים עמוד 18(.
סמך לדבר: "עצת ה'  היא תקום" היא אותיות אם ירצה השם )אוצר דינים 

ומנהגים בשם השל"ה שער האותיות עמוד ס(.

נעליים? מה הטעם באמירת "לחיים",  ''תתחדש'' על  מדוע לא אומרים 
ומהו מקור סגולת אמירת "אמר רבי בנימין" למצוא אבידה

הרה''ג רבי יהודה לב שליט"א
בעמח''ס ''לב המועדים'' 

לב המועדים
הלכות טעמים ומנהגים
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חייגו: 4992* או 077-2222-666 

קו השיעורים של 'דרשו' - לחייג, ללמוד, לדעת

שעות 
24ביממה

הרב אריה זילברשטיין שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ עברית
שלוחה 1 

הרב אפרים סגל שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2 

הרב אליהו אורנשטיין שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית

שלוחה 2

הרב מאיר שפרכר שליט"א
הדף היומי בבלי ⋅ עברית ואידיש

שלוחה 2

הרב מרדכי שלמה פריינד שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ אידיש

שלוחה 2

הרב יוסף מגנוז שליט"א
הדף היומי בהלכה ⋅ צרפתית

שלוחה 2

להתקשֵר לתורה
מסביב לשעון

מאת הרבנים הגאונים שליט"א
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האם מועיל לומר לשם מצוות ציצית / תפילין פעם אחת בתחילת היום, עבור היום כולו?
מסכת זבחים דף מא:

כוונה לשמה בתחלת העשיה
דנו הפוסקים בעשיית ציצית שצריך להיות לשמה, וכן עיבוד תפילין צריך 
להיות לשם קדושת תפילין, וכן כתיבת סת"ם צריך להיות לשם קדושה, 
ואפיית מצות לשם מצות מצוה, האם צריך כל הזמן לומר ולחזור ולומר לשם 
מצות מצוה, או שמספיק שבתחילת העשייה יאמר שעושה לשמה וממילא 
כל המשך העשייה נחשב לשמה שכל העושה על דעת ראשונה הוא עושה.

קושיא בענין על דעת ראשונה
הנה בדף ב: אומרת הגמרא שאף אם לא אומרים בקדשים שסתמא לשמה 

בכל זאת מועילה מחשבתו בתחילה לכל 
ההמשך שיחשב לשמה משום ש"כל העושה 
על דעת ראשונה הוא עושה", ובעוד שבדף 
ב: מופיע כלל זה כדבר פשוט ומוסכם, הנה 
)דף מא:( לגבי פגול במנחה  בסוגייתנו 
הניתרת בקומץ ולבונה והפגול נעשה בשניהם, 
אם פיגל בשעת קמיצה ואח"כ בלבונה עשה 
בשתיקה, לדעת רבי מאיר המנחה מפוגלת 
משום ש"כל העושה על דעת ראשונה הוא 
עושה", ואלו דעת חכמים שאינה פיגול, 
והלכה כמותם, הרי שהם חולקים על הכלל 
ש"כל העושה על דעת ראשונה הוא עושה".

שתי דרכים והיוצא מביניהם
ויש בזה שתי תירוצים שיש מהם השלכות הלכתיות:

א. הקרן אורה )דף ב:( תי' שרק לגבי לשמה שהוא מחשבת היתר, וזהו 
מצות הקרבן לכן מבינים שעל דעת ראשונה עושה, אכן בפיגול הדבר אסור 

מן התורה לפגל, ממילא אין לתלות שימשיך במחשבות עבירה.
ב. בח"י הגרי"ז מבריסק תי' שלגבי לשמה המצוה שיעשה את ההקרבה 
לשמה כראוי לקרבן, וזה רק ענין של כוונה נכונה בזה מועיל לומר ש"על 
דעת ראשונה הוא עושה", וביאר בזה מתיקות לשון רש"י בדף מא: שכשביאר 
דעת חכמים שסוברים שאינו פיגול שלא הולכים אחר דעת ראשונה, ביאר 
שמחשבה בקדשים היא דיבור, וכוונתו שכיון שפועל דין חדש חייב להיות 

דיבור ולא מחשבה ולכן לא אומרים על דעת ראשונה.
העולה לדינא מבין שני התירוצים -  כוונה הפועלת ענין חדש ואין בו 
איסור, שלפי תירוץ הקרן אורה בכל דבר שהוא מותר מועיל דעתו הראשונה, 
אך לפי תירוץ הגרי"ז זצ"ל לא מועילה דעתו הראשונה לפעול ענין חדש אף 

אם אין בו איסור.

התר עיסקא – על-דעת ראשונה
ובזה יוצא בדין "היתר עיסקא" כללי שאדם חותם שכל מו"מ שיעשה יהיה 
ע"פ היתר עיסקא אם מועיל על כל מה שיעסוק בעתיד, שהזכרנו )בגליון 
פרשת אחרי קדושים( שנחלקו בזה הפוסקים, דעת האדמו"ר מלובלין הגר"ע 
איגר זצ"ל בספרו תקות רבים שיועיל בדיעבד גם אם לא יזכיר בשעת העיסקא 
שכוונתו בתורת היתר עיסקא, מכח הדין ש"על דעת ראשונה הוא עושה" 

והסכימו אתו רבים מגדולי דורו, והגר"א קוטלר זצ"ל פקפק בזה מכח הקושיא 
שבסוגייתנו מבואר שנחלקו בזה חכמים על ר"מ, וכתב שכשמפרש שמכוון 
על כל מה שיעשה מועיל לכל הדעות אכן נתבאר בזה תי' האחרונים שלקרן 
אורה מועיל ולהגרי"ז יש לדון שלא מועיל או שכיון שפירש מועיל ועוד 
פקפק מכמה טעמים והסכים עמו חמיו הגרא"ז מלצר זצ"ל בעל האבן האזל.

להלכה:
בשו"ע הלכות ציצית סי' י"א כתוב שבעשיית ציצית צריך לומר "בתחילת" 
עשייתו שהוא לשמה, וביאר הגר"א שמספיק לומר בתחילה מכח הכלל שעל 
דעת ראשונה הוא עושה, וזה כפי שנתבאר שמועיל בכוונת לשמה דעתו 

הראשונה.
וכ"כ השו"ע בסי' ל"ב לגבי כוונת עיבוד הקלף ולגבי 
כוונת הכתיבה שיאמר בתחילת העשייה שעושה 

לשמה.
וכתב הבה"ל )סי' י"א( שאם אומר בפירוש שכל מה 
שיעשה יהיה לשם מצוה בזה עדיף ומועיל גם בלי 
הטעם שעל דעת ראשונה הוא עושה, שדין דעתו 
הראשונה מדובר כשהתחיל את עשייתו כהוגן ולא 
פירש שממשיך כן, ובכל זאת אומרים שמסתמא כוון 
למה שאמר בתחילה, אבל כשפירש שכל מה שיעשה 
יהיה לשמה בודאי כשר, והוכיח זאת מתוס' בזבחים 
דף ב: וכ"כ הגר"א קוטלר לגבי היתר עיסקא שכיון 
שמפרש בפיו על כל מה שיעסוק מועיל גם לדעת 
רבי מאיר בסוגייתנו, }אך פקפק מטעמים אחרים 

ע"ש{.

העולה להלכה למעשה:
היתר עיסקא 

א. לגבי היתר עיסקא לכתחלה גם אם חתם היתר עיסקא בודאי יש לפרש 
על כל עיסקא שעושה שיהיה ע"פ ההיתר עיסקא שחתם, וכן מורה מו"ר 
ראש בית ההוראה לעניני ריבית הגר"פ וינד שליט"א בשטרות היתר עיסקא 
שפרסם לציבור, מאחורי כל שטר מודגש כי יש להקפיד לפרש בכל עסק 
שהוא ע"פ היתר עיסקא, ואם שכח לפרש יש אומרים שמועיל בדיעבד ויש 

סוברים שאינו מועיל.
עשיית ציצית ותפילין  

בעשיית ציצית ותפילין יש לומר בפה שעושה לשמה, ומועיל לומר  ב. 
בתחילה ואין מעכב לומר שוב, כיון שעל דעת ראשונה הוא עושה.

אפית מצות
ג.  באפיית מצות רגילים לומר בתחילת עסקו במצות כל מה שאני עושה 

יהיה לשם מצת מצוה, ובזה מועיל גם בלי הדין של דעתו הראשונה.
חתימת העושים תפילין – "עטרת תפילין"

ד. מנהג יפה ראיתי במכון עטרת תפילין בחיפה לעשיית בתים ללא קפלים, 
שכל העוסקים בעבודת הקודש בכניסתם למכון בתחילת היום אומרים שכל 
מה שאעשה יהיה לשם קדושת תפילין וצריכים לכתוב זאת על דף עם שמות 
העובדים ולחתום בחתימת ידם, ובכך סמוכים ובטוחים שלא ישכחו מלעשות 

לשמה.

מנהג יפה ראיתי במכון תפילין שכל העוסקים בעבודת הקודש, אומרים 
וצריכים  תפילין''  קדושת  לשם  יהיה  שאעשה  מה  ''כל  היום  בתחילת 

לכתוב זאת על דף עם שמות העובדים ולחתום בחתימת ידם

 הרה"ג מרדכי הלוי שוורצבורד שליט"א
מורה הוראה נאות שמחה – מודיעין עילית

הלכתית  זווית 
ב'דף היומי'
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 העלון מופץ לזיכוי הרבים, אנא הימנעו מקריאה בשעת התפילה וקריאת התורה 

האם אפשר ליצור 'בסיס לדבר האסור' באמצע שבת? 
מצאת מוקצה בכיס בשבת – האם מותר להמשיך וללבוש את הבגד? 

 כיצד יש לנהוג במחלוקת בין הפוסקים לתורת הקבלה?
מהלכות 'בסיס לדבר האסור'

חפץ שמותר לטלטלו בשבת, שהניחו עליו, לפני שבת, חפץ של מוקצה, על דעת שיהיה מונח שם במשך השבת, והיה 	 
מונח עליו בזמן בין השמשות של כניסת השבת – נעשה בכך 'בסיס לדבר האסור'.

חפץ של היתר שהונח עליו מוקצה באמצע השבת – נחלקו הפוסקים אם חל עליו דין 'בסיס לדבר האסור' למשך הזמן 	 
שהמוקצה מונח עליו, והמשנה ברורה מצדד כדעת המקלים.

חפץ של היתר שיחדוהו בימות החול להיות בסיס לחפץ מסוים של מוקצה, וכבר השתמשו בו בימות בחול למטרה זו – 	 
נחלקו השולחן ערוך והרמ"א אם אינו ככלי 'שמלאכתו לאיסור'.

חפץ של היתר שיש בו חלק עיקרי וחלק טפל – מוקצה המונח על החלק הטפל, אינו הופך את החפץ כולו ל'בסיס לדבר 	 
האסור', ומותר לטלטלו.

בגד שיש בו כיס, ושכח בתוכו מוקצה – אין הכיס והבגד נחשבים כ'בסיס לדבר האסור', ומותר לטלטל את הבגד, אך חובה 	 
לנער ממנו את המוקצה לפני הטלטול.

מהלכות 'מוקצה'
נוֹ', 	  חכמינו ז"ל תיקנו שלא להניח בשבת דבר מוקצה על גבי דבר המותר בטלטול, ואיסור זה מכונֶה: 'ביטול כלי מֵהֶיכֵּ

כלומר, ביטול כלי מסוג השימוש שהיה מוכן )- ראוי( לו קודם לכן.
דבר שהוא מציאות חדשה שלא היתה קיימת כלל בערב שבת והתחדשה בשבת – אף שהוא ראוי לשימוש המותר בשבת, 	 

הריהו 'מוקצה' ואסור בטלטול ובשימוש.
טלטול מוקצה 'מן הצד', דהיינו באמצעות דבר אחר, אסור בשבת כאשר הוא נעשה לצורך המוקצה, כגון שהמטרה היא 	 

להעביר את המוקצה למקום אחר כדי למנוע ממנו נזק במקום שבו הוא מונח.
במקרים מסוימים התירו חכמים לטלטל את המת בשבת, אם משום בזיון המת, ואם משום בזיון החיים, ואם משום 	 

שחששו שמא יבואו לעשיית מלאכה לצורך המת. 

מהלכות מלאכת 'הוצאה'
רשות הרבים שרוחבה שש עשרה אמה, אסור מדאורייתא להוציא אליה וממנה בשבת, ולטלטל בה ארבע אמות, ונחלקו 	 

ראשונים אם רשות הרבים שלא עוברים בה 'שישים ריבוא' אנשים בכל יום, נחשבת לרשות הרבים מדאורייתא. ולהלכה 
– אם כי אין למחות ביד המקלים, יש להחמיר.

המוציא אדם בשבת מרשות היחיד לרשות הרבים – אינו עובר על איסור תורה של מלאכת 'הוצאה'. ואף אם אדם זה לבוש 	 
בבגדים, אין איסור בהוצאת הבגדים, כיון שהם טפֵלים לגוף.

הלכות שבת שונות
העושה מלאכה בשבת בכוונה, אך אינו עושה אותה לצורך המטרה הקבועה של אותה מלאכה, הרי זו 'מלאכה שאינה 	 

צריכה לגופה'. ולדעת רוב הראשונים אסורה מלאכה כזו רק מדרבנן.
אמירה לגוי לעשות מלאכה בשבת אסורה מדרבנן. והתירוה חכמינו ז"ל צורך מצוה, או ל'צורך גדול'.	 
מותר לאדם להחזיק בידו  בגד או טלית מעל לגופו, על מנת להגן מפני החמה או הגשמים או לצורך אחר, כיון שאוהל 	 

המוחזק בידי אדם אינו אוהל.
כאשר קיימת מחלוקת בין הגמרא והפוסקים לבין הזוהר ותורת הקבלה – בדבר שאין בו קולא וחומרא, יש לנהוג כדברי 	 

הגמרא והפוסקים; וכשיש בצדדי המחלוקת קולא וחומרא, יש להחמיר.


